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Actualment la taxa  
de residents contagiats 
és amb prou feines  
del 0,6% del total

El nou pla garanteix 
una visita a la setmana, 
independentment de la 
situació epidemiològica

essin. El nou pla garanteix, almenys, una 
visita a la setmana, independentment de la 
situació epidemiològica del territori, i per-
met les sortides a l’exterior, tot i que sem-
pre sota fortes mesures de seguretat. Actu-
alment la taxa de residents contagiats és 
amb prou feines del 0,6% del total, que es 
tradueix en uns 300 positius, quan al juliol 
eren 15.150. “Intentem ser el màxim de 
permissius que ens permet la situació de 
pandèmia. Malauradament, no podem 
anar al que teníem abans”, lamenta Ruiz.

Dificultats per comunicar-se
Les primeres visites després del confina-
ment van ser dures per a Alcaraz: “Vam 
veure que [l’àvia] seguia bé del cap, però 
que ho havia passat, i ho seguia passant, 
molt malament. Plorant, deia que era ter-
rible, que estava sola”. “Ahir hi vaig poder 
anar, i vam estar parlant. Segueix donant 
conversa. Segueix sent una persona que 
pot aportar coses en aquesta vida. Podria 
estar parlant tot el dia amb gent i fent co-
ses, i no pot”, lamenta Alcaraz.
 El cas d’en Joan Pol Alcaraz no és únic. 
Moltes famílies han expressat malestar per 
la regulació de les visites. María José Carce-
lén és la portaveu de la Coordinadora Resi-
dències 5+1, que ha presentat un recurs al 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya 
contra el pla sectorial perquè “vulnera els 
drets dels residents”. Assenyala que, sense 

Emma Pons Valls  
BARCELONA

L es residències de gent gran 
van estar en l’ull de l’huracà 
durant els primers mesos 
de la pandèmia. El nombre 
de morts es va disparar per 
sobre de la mitjana i va 
comportar una gran alarma 

social: en l’actualitat, la meitat dels morts 
per coronavirus a Catalunya són persones 
grans que vivien en aquests centres. La si-
tuació fins i tot va obligar a reestructurar 
el sistema organitzatiu de la Generalitat, i 
les competències del departament de Tre-
ball, Afers Socials i Famílies van ser trans-
ferides al de Salut. Des de fa mesos, tot i 
haver-hi residències afectades pel corona-
virus, la situació sembla controlada i 
aquests centres han desaparegut del focus 
mediàtic. Però les restriccions que ha cal-
gut fer per aconseguir-ho generen queixes 
i crítiques de les famílies. Les residències 
viuen en un difícil equilibri entre evitar 
una situació dantesca com la de la prima-
vera passada i el dret dels avis i àvies a una 
vida de qualitat i la necessitat emocional 
de rebre les visites de les seves famílies.
 L’àvia de Joan Pol Alcaraz viu en una re-
sidència de Barcelona. Des del març, la fa-
mília pot comptar amb els dits d’una mà els 
cops que l’ha vista. “El coronavirus no m’ha 
matat l’àvia a la residència, però el confina-
ment me l’ha pres”, afirma el jove. Fa pocs 
dies l’ha pogut visitar per primer cop des del 
juliol, quan, poques setmanes després que 
aquests centres reobrissin, a Barcelona i 

Focus Residències

Una dona gran es protegeix boca i nas amb una mascareta.

“La covid no 
m’ha matat 
l’àvia, però el 
confinament 
me l’ha pres”

Diverses persones aplaudeixen 
durant una manifestació per 
reclamar residències dignes  

a Barcelona.
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Les famílies expressen 
malestar per la limitació de 
les visites a les residències 
i la seva dificultat. Salut, 
la patronal i els centres 
al·leguen que no poden  
fer més i que ja són “el 
màxim de permissius”  
que permet la pandèmia

bona part de l’àrea metropolitana van tor-
nar a tancar a causa dels rebrots. Cecília 
Capdevila, que té 97 anys, està molt trista i 
se sent molt sola, explica el seu nét. Té el cap 
bé, però quasi no hi veu ni hi sent. Això fa 
que mantenir la distància sigui difícil, i con-
verteix les videotrucades en impossibles. 
“Es diu que es pot anar a veure la gent gran, 
però amb moltes condicions. No arreglen el 
tema de la companyia”, critica Alcaraz.
 Salut ha posat en marxa les darreres 
setmanes un nou pla sectorial per gestio-
nar l’afectació del coronavirus a les resi-
dències. Rafael Ruiz, director estratègic 
d’Atenció Primària del Departament de Sa-
lut, explica que s’hi arriba després d’un 
protocol anterior “bastant estricte” de cara 
a assegurar que els residents no es contagi-

B
IC

A
N

S
K

I



9 - 15 d’octubre del 2020 | El Quinze de Público | 3

dels cribratges periòdics. Actualment hi ha 
prou equips de protecció individual (EPI) a 
cada residència, a més d’un estoc centralit-
zat, i es calcula que podrien durar fins a 
quatre mesos, segons Ruiz. També s’han 
pres mesures sobre les infraestructures, per 
poder garantir l’aïllament dels casos posi-
tius en cada centre. Això ha permès la clas-
sificació de les residències en tres colors: 
verd, quan no hi ha casos de covid-19 i els 
espais estan preparats per si se’n detecten; 
groc, quan hi ha casos però degudament aï-
llats; i vermell, quan el brot s’ha descontro-
lat i no es pot garantir la sectorització.
 “Estem preparats per a  una tardor difí-
cil. Catalunya ha fet els deures, tant la Ge-
neralitat com els mateixos centres. Però 
això té uns costos: ens hem tancat molt”. La 
presidenta de la patronal de l’àmbit resi-
dencial, Cinta Pascual, reconeix que “no 
veure els familiars té un cost elevat”. Tot i 
així, apunta que això ja s’ha revertit, per-
què els residents poden passejar i les famí-
lies se’ls poden endur a passar el dia a fora. 
“És un risc que hem d’assumir. No podem 
fer més del que estem fent”, afirma.
 Els sindicats recolzen en part aquesta 
posició. Clara García, responsable de resi-

estat d’alarma, “no es poden restringir els 
moviments, no et poden confinar a casa i 
impedir-te sortir al carrer. Però per a la gent 
gran, tot serveix. No són ciutadans de ple 
dret”. Carcelén té la mare en una residèn-
cia, una de les més afectades al principi de 
la pandèmia. “Ho ha portat molt malament, 
van morir moltes persones. Soles, aïllades”, 

Residències 5+1 
ha portat el pla als 
tribunals: “Vulnera els 
drets dels residents”
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dències de gent gran de la Unió General de 
Treballadors (UGT), afirma que “està tot 
molt après” perquè no es repeteixi una situ-
ació com la del març. La sindicalista explica 
que, abans de la covid-19, les famílies entra-
ven i sortien quan volien, i tenien accés a les 
habitacions, cosa que ara no és possible. 
“Com abans, no ho és; fins que no estigui tot 
controlat i el virus erradicat, no ho serà”, ad-
verteix. “Les famílies volen tornar al que era 
abans, però no es podrà”, reconeix.
 Israel Álvarez, impulsor de Residències 
en Lluita i sindicalista de la Confederació 
General del Treball (CGT), és més crític. 
Defensa que es podrien flexibilitzar les 
condicions de les visites, per exemple amb 
EPI per als familiars. “Això comença a sem-
blar un règim penitenciari. La soledat 
mata”, afirma contundent.

Un equilibri “complicat”
Les residències reconeixen que “és compli-
cat trobar l’equilibri” entre el benefici emo-
cional dels residents i el risc de contagi. El 
centre de Lepant Residencial, al barri del 
Guinardó, fa setmanes que “està més 
obert”. Cristina Mateu, psicòloga d’aquesta 
residència, avisa que “s’ha d’anar amb 
compte”. “Sortir d’aquí és un risc i s’ha de 
fer tot de manera gradual”. Mateu reconeix 
que les famílies “pateixen”, però també 
apunta que s’han anat reprenent les activi-
tats, i els residents cada vegada poden fer 
més coses junts.
 Per les famílies, però, això no és sufici-
ent. “Em sap molt de greu que una persona 
de 97 anys, que ha viscut la guerra i la post-
guerra i ho ha passat molt malament du-
rant tota la vida, hagi de passar els seus úl-
tims dies d’aquesta manera”, lamenta 
Alcaraz. “Els estem donant un final de vida 
que no voldríem per a ningú. És un tema de 
drets humans”, conclou Carcelén.

Sanitaris del CAP Sant Salvador (Tarragona) encarregats del pla de residències.

Els sindicats assenyalen 
que la manca d’un model 
públic de gestió  
ha passat factura

diu. La portaveu explica que hi ha moltes 
persones que encara no han pogut veure els 
seus familiars i apunta que això depèn dels 
centres, gestionats per diferents entitats o 
empreses, que “decideixen com volen”.
 La portaveu explica que, en part per 
culpa de la manca de personal, les famílies 
estaven molt inserides en el dia a dia de les 
residències. Feien torns per donar el men-
jar als familiars, per exemple. Ara això és 
impossible. “No poden llançar la clau al 
mar fins que hi hagi vacuna. Temps és el 
que no tenen”, recorda. La plataforma de-
fensa que amb més mesures de seguretat 
es podrien obrir més els centres, i lamenta 
no trobar resposta per part de l’Adminis-
tració. “La Generalitat només escolta enti-
tats i patronal. Volem parlar i que ens tin-
guin en compte. Estan fent uns protocols a 
mida de les empreses”, critica.
 A aquesta situació s’hi arriba després 
d’uns mesos molt durs a les residències, es-
pecialment durant el març i l’abril. Ara 
com ara, la meitat dels morts per coronavi-
rus a Catalunya són persones grans que vi-
vien en aquests centres; un total de 6.562. 
A Catalunya hi ha 1.703 centres d’aquest 
tipus, amb més de 60.000 residents.
 Ruiz fa un repàs de les mesures que 
s’han pres perquè no es torni a repetir una 
situació com la del març. Destaca l’actuació 
sobre els professionals, amb formació i pro-
veïment de material de protecció, a més 

Actualment només una sisena part 
de les places en residències de 
gent gran a Catalunya són públi-
ques, mentre que la resta estan 
gestionades per entitats del tercer 
sector o empreses privades. La 
manca d’un model públic de gestió 
ha passat factura, segons Israel 
Álvarez, impulsor de Residències 
en Lluita: “Hi hauria d’haver un 
model de funcionament igual per a 
tots, perquè tothom tingués els 
mateixos drets”. La gestió privada 
fa que cada centre funcioni de 
manera diferent, també pel que fa 
al protocol de visites. Els sindicats 
alerten que caldria ampliar 
personal i millorar les condicions 
laborals, fet que revertiria en una 
atenció de més qualitat.

Les mancances del 
model residencial 

Formació d’equips mòbils que es desplacen a les residències per fer PCR.
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El secretario de Salut 
Pública de la Generalitat, 
Josep Maria Argimon, 
advierte de que “vendrán 
momentos muy 
complicados”. Para intentar 
frenar la pandemia, el 
Departament incorporará  
a 600 rastreadores  
para hacer prevención  
en las residencias  
y centros de trabajo

Patio de la escuela Remolins de Tortosa mientras se realizan pruebas PCR.

Tres clientas de la discoteca Totem.

Paula Ericsson 
BARCELONA

El invierno está cada vez más 
cerca y Catalunya sigue en la 
zona de alto riesgo de re-
brote por la covid-19. Frente 
a los brotes que se han detec-
tado en varias partes del te-
rritorio catalán y los altibajos 

en las tasas de transmisión que ha habido 
este septiembre, el secretario de Salut Pú-
blica de la Generalitat, Josep Maria Argi-
mon, pronostica “pequeñas oscilaciones en 
forma de serpentina arriba y abajo” en los 
próximos días y semanas. Aun así, Argimon 
advierte de que la situación “seguirá empeo-
rando”, que “vendrán momentos muy com-

Catalunya, 
estable  
dentro de  
la gravedad

El Departament levanta 
las restricciones en la 
Cerdanya al bajar la curva 
en Alt Pirineu i Aran

El Govern se echa atrás 
apenas 24 horas después 
de anunciar la reapertura 
del ocio nocturno
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Focus Coronavirus

Los centros educativos 
no son un foco de 
contagio ni empeoran  
la situación global

plicados” y que habrá que reforzar los criba-
dos. “Catalunya no es una isla”, insiste ante 
los datos alarmantes de territorios cercanos 
como la Comunidad de Madrid.
 Es por eso que desde el Departament de 
Salut han impulsado algunas medidas de 
prevención. Según anunció la consellera 
de Salut, Alba Vergés, en las semanas 
próximas se incorporarán 600 personas al 
servicio de vigilancia epidemiológica para 
hacer prevención en las residencias y cen-
tros de trabajo y ampliar el sistema de ras-
treo. Así mismo, Salut ya ha puesto en 
marcha Contactecovid.cat, una herra-
mienta digital que automatiza el envío de 
información a las personas positivas a tra-
vés de mensajes SMS.
 Con la llegada de octubre se ha compro-
bado que, hasta el momento, la apertura de 
las escuelas no ha tenido que ver con la su-
bida de las infecciones. Según explica la 
Universitat Politècnica de Catalunya, los 
centros educativos no son un foco de conta-
gio ni empeoran la situación global. Los in-
vestigadores defienden que el factor de 
riesgo más importante en la escuela es la in-
cidencia a su alrededor. El número de casos 
detectados en los centros ronda los 4.000 a 
causa de las cribas masivas en escuelas en 
Barcelona, Terres de l’Ebre, Girona y Salt, 
algunas de las zonas más afectadas por la 
covid-19. En las tres semanas de curso es-
colar se han hecho prácticamente 100.000 
PCR, un dato que contrasta con los 117.472 
PCR que se hicieron desde el inicio de la 
pandemia hasta el 13 de septiembre.

Las discotecas seguirán cerradas
El difícil equilibrio entre la reactivación de 
la vida social y empresarial y la lucha contra 
la pandemia se ha hecho evidente en la 
fuerte polémica generada en torno al ocio 
nocturno. Y es que el Govern se ha echado 
atrás en su plan de reabrir estas instalacio-
nes apenas 24 horas después de anunciar 
que las discotecas y pubs volvían a abrir –sin 
pista de baile y con horario limitado hasta 
las tres de la madrugada–. El motivo: el 
auge de la curva epidemiológica. El presi-
dente del Col·legi de Metges de Catalunya, 
Jaume Padrós, había exigido la rectificación 
de la medida. La marcha atrás ha sido un 
verdadero jarro de agua fría para el sector, 
y desde la patronal Fecasarm se muestran 
indignados y responsabilizan al Departa-
ment de Salut del futuro complicado para 
los más de 30.000 trabajadores del sector 
que suponen mantener el cierre y los cons-
tantes y perjudiciales cambios de criterio.
 A pesar de los pasos adelante, la epide-
mia continúa en Catalunya, donde Barce-
lona y el área metropolitana –norte y sur– 
siguen siendo las zonas con el riesgo más 
alto de contagio. Mientras que el miércoles 
pasado el riesgo de rebrote estaba en 163 y 
la velocidad de contagio estaba en 0,94, el 
miércoles de esta semana el riesgo ha su-
bido hasta los 234 puntos y la velocidad de 

contagio ha llegado hasta el 1,21. Además, 
un total de 46 residencias de ancianos, el 
4,4 % de las 1.048 que hay, están en una si-
tuación grave de coronavirus.
 Asimismo, municipios de Terres de 
l’Ebre, Girona, Tarragona y Alt Pirineu i 
Aran también se han visto afectados. Por 
otro lado, Salut ha levantado las medidas 
de restricción en la Cerdanya por el des-
censo de la curva en Alt Pirineu i Aran. En 
Girona se están reforzando cribados esco-
lares en Salt y Anglès; en Lleida el compor-
tamiento de la epidemia ha mejorado, a 
pesar de que todavía se tiene que reducir la 
curva por debajo de 100; y la semana que 
viene se harán cribas masivas en Cervera.
 Desde Salut insisten en ser prudentes y 
ponen la situación de las Terres de l’Ebre 
como un “ejemplo ilustrativo”, refiriéndose 
al brote de covid-19 en un matadero de Pa-
desa, que en pocos días pasó de 80 a 300 ca-
sos. “Es una buena prueba de la capacidad 
infectiva del virus”, añade el subdirector 
general de Salut Pública, Jacobo Mendio-
roz. Si no consiguen cortar las cadenas de 
contagio, con la progresión actual, “en dos 
semanas habrá más de mil casos solo en las 
Terres de l’Ebre”, advierte Mendioroz.
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El Gobierno regional 
mantenía hace una semana 
que la epidemia “estaba 
remitiendo” en la capital, 
pero un análisis de los 
datos lo ponía en duda

Alberto Sicilia  
MADRID

E l viernes 2 de octubre, la 
Comunidad de Madrid nos 
distribuyó a los periodistas 
un documento titulado 
“Gráficos que demuestran 
que Madrid está comen-
zando a doblegar la curva”. 

Puede que Madrid esté empezando a do-
blegar la curva. Pero, desde luego, los grá-
ficos que presenta la Comunidad de Madrid 
en ese documento no demuestran eso.
 En el primer gráfico del documento de 
la Comunidad de Madrid [ver gráfica 1], el 
texto que lo acompaña dice: “La epidemia 
en la Comunidad de Madrid está remi-
tiendo. La evolución de los casos diagnos-
ticados durante la semana del 21 al 27 de 
septiembre es un 25% inferior a los de la 
semana del 14 al 20 de septiembre”. Vea-
mos si es cierto que el gráfico demuestra, 
como dice el Gobierno regional, que la epi-
demia “está remitiendo en Madrid”.

 El gráfico que proporcionó el 
viernes la Comunidad de Madrid
En el eje horizontal tenemos fechas desde 
el 20 de julio hasta el 21 de septiembre, di-
vididas en semanas. En el eje vertical está 
la “tasa de crecimiento de nuevos casos” de 
cada semana. Fijaos bien en la caída del 
24,6% correspondiente a la semana del 21 

al 27 de septiembre, porque luego hablare-
mos de ello. Mirando el gráfico a primera 
vista, uno diría que la evolución de la pan-
demia en Madrid está siendo muy positiva: 
en julio estábamos fatal, pero desde la pri-
mera semana de septiembre las cosas han 
mejorado muchísimo. Pero ojo: lo que se 
puede deducir del gráfico no es eso. El grá-
fico del gobierno madrileño corresponde a 
la “tasa de crecimiento de casos por día” y 
no al “número de casos por día”, la famosa 
curva a doblegar. Son dos curvas muy rela-
cionadas: en términos matemáticos, una 
es la derivada de la otra. Pero a pesar de es-
tar relacionadas son muy distintas.

 Un gráfico alternativo, también 
con datos de la Comunidad
A continuación, voy a dibujar el número de 
casos por día en Madrid desde del 20 de ju-
lio [ver gráfica 2], exactamente la misma 
fecha donde comienza el gráfico distri-
buido por la Comunidad de Madrid. Vista 
así, la evolución de la pandemia entre julio 
y septiembre parece algo diferente, ¿ver-
dad? ¿Veis el círculo de color rojo que se ha 
dibujado en la figura? Esa pequeña caída 
es lo que corresponde al “–24,6%” en el 
gráfico de la Comunidad. Curiosamente 
también, el gráfico de la Comunidad de 
Madrid se acaba el 27 de septiembre. El 28 
y el 29 de septiembre la incidencia en Ma-
drid volvió a subir, para luego volver a ba-
jar el 1 y el 2 de octubre.

 Estadísticas que parece que di-
cen algo que en realidad no dicen
Para terminar, dejadme subrayar algo im-
portante: no estoy diciendo que los datos 
de la Comunidad de Madrid sean falsos. 
De hecho, mi figura también está hecha 
con los datos oficiales de la Comunidad de 
Madrid. Lo que digo es que uno siempre 
puede encontrar una forma de presentar 
las estadísticas de manera que parezca que 
dicen algo que en realidad no dicen.

Ciència Principia Marsupia

Así retuerce  
las estadísticas  
la Comunidad 
de Madrid

El dibuix de l’Eneko
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Gráfica 2: Número de casos en Madrid (media de los últimos 14 días)

Gráfica 1: Tasa de crecimiento de nuevos casos de covid-19 en la  
Comunidad de Madrid (% variación de nuevos casos semanales)
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Les claus de la setmana

La imatge

“Donald Trump anuncia que  
ell i la seva dona han donat 
positiu per covid-19”

“Tamara Carrasco, absolta  
dos anys i mig després de  
ser detinguda per terrorisme”

“La moció de censura contra 
Bartomeu prospera al Barça  
i els socis decidiran el futur  
de la junta a les urnes”

Divendres, 2 d’octubre

Dimarts, 6 d’octubre

Dimecres, 7 d’octubre

CORONAVIRUS PRESIDENCIAL

EL FINAL D’UNA PERSECUCIÓ JUDICIAL

TERRABASTALL AL CAMP NOU

El Consell Nacional de la Cultura i de les Arts (CoNCA) ha premiat la cantant Maria del Mar Bonet;  
la residència de treball per a artistes i investigadors Centre d’Art i Natura de Farrera (CAN); la directora  
i guionista de cinema Carla Simón; la companyia de teatre Tricicle, i el projecte musical Xamfrà.

Pues que ilegalicen a ambos, ¿no?

La Fundación Franco le recuerda a Felipe 
VI que está “en el trono” gracias al dictador
publico.es/politica/funda... Por @Danialri

Jon Inarritu   @JonInarritu  7 d’oct.

Público   @publico_es  7 d’oct.

3,6m162 12m

Entrega dels Premis Nacionals de Cultura

Els titularsLa xifra

“Madrid, tancat: de Carabanchel a 
Vallecas, entre la por i la incertesa”
Dissabte, 3 d’octubre

CONFINAMENT A LA CAPITAL DE L’ESTAT

“Junts culmina la seva 
fundació i marca l’objectiu 
del 50% per assolir  
la mediació europea”
Diumenge, 4 d’octubre

EL NOU PARTIT DE PUIGDEMONT

“Restriccions més dures  
a Europa contra el virus”
Dilluns, 5 d’octubre

CORONAVIRUS SENSE FRONTERES

El tuit

196.097 milions d’euros
La ministra d’Hisenda, María Jesús 
Montero, va anunciar dimarts un sostre 
de despesa històric per al 2021 –un 53,7% 
més– en incloure-hi els fons europeus.

FOTOGRAFIA: ACN

Última hora

Revés judicial al Govern espanyol 
en la seva pugna amb la presidenta 
de Madrid, Isabel Díaz Ayuso, per 
la pandèmia. El Tribunal Superior 
de Justícia de Madrid ha decidit 
tombar les restriccions que el 
Ministeri de Sanitat va imposar a la 
capital estatal i les principals ciutats 
pròximes per contenir l’expansió 
del coronavirus; unes mesures que 
incloïen un confinament perimetral. 
El jutge assegura que, malgrat que 
és conscient de la gravetat de la crisi 
sanitària, les mesures són contràries 
als drets fonamentals.

La justícia tomba 
el confinament 
de Madrid

Serà notícia
Felip VI visita 
Barcelona entre 
protestes i 
polèmiques
El rei visita la ciutat 
avui divendres per  
a l’entrega de premis 
de la Barcelona New 
Economic Week, 
enmig de protestes 
independentistes.A

C
N

A
C
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Tribuna

 La visita servirà, a més, per exhibir 
sintonia entre el monarca i el presi-
dent espanyol, Pedro Sánchez, que 
l’acompanyarà a l’acte. Des que va 
transcendir que havia estat la Moncloa 
qui havia pres la decisió de suspendre 
el viatge reial el mes passat, calia do-
nar imatge de suport a la monarquia i 
reconstruir públicament la relació en-
tre el cap d’Estat i el cap del Govern, 
una relació que els juristes expliquen 
molt bé amb una vella màxima que diu 
“el rey reina, pero no gobierna”. Una 
coneguda frase feta que ja es veu que, 
per força, ha de donar peu a conflictes. 
I que, de fet, en va generar molts a 
l’època Aznar-Joan Carles, encara que 
la majoria de vegades no transcendis-
sin i encara que els partits de l’oposició 
que ara han posat el crit al cel facin 
veure que no ho recorden.
 El sainet de la visita reial a Barce-
lona arrenca quan el mes de juliol ha-
via de venir a Catalunya a fer un bany 
de masses postconfinament, però que 
va haver de ser replantejat per les pro-
testes anunciades per diverses enti-

N o ens enganyem: 
els aparells de l’Es-
tat van viure com 
una derrota que 
Felip VI no pogués 
venir a Barcelona 
per presidir l’acte 

d’entrega dels despatxos als nous jut-
ges. Una derrota massa difícil d’em-
passar que requeria un acte de des-
greuge com més aviat millor. Aquest 
és el motiu pel qual aquest divendres 
Felip VI assisteix a l’acte d’entrega 
dels premis del Saló Barcelona New 
Economy Week, perquè no quedi per 
la història que el Borbó no pot posar 
els peus a Barcelona per por de les 
protestes ciutadanes.

tats i col·lectius de la societat civil ca-
talana. El que havia de ser un passeig 
amical pel centre de Barcelona va 
acabar reconvertit en una visita llam-
pec d’hora i mitja a Poblet, un recinte 
emmurallat propietat de l’Estat espa-
nyol, sota una estricta protecció poli-
cial i sense que ni una sola autoritat 
de cap institució catalana els rebés. 
Igual com passaria després amb la 
cancel·lació de l’acte judicial, en 
aquella visita ja va quedar clar que el 
Borbó no era benvingut a Catalunya.
 Forçant la màquina per venir 
aquest divendres a Barcelona, la Mon-
cloa i la Casa Reial demostren que no 
han entès els motius profunds d’aquest 
rebuig que expressa la societat cata-
lana. Els catalans no han oblidat que 
Felip VI va trucar, personalment, a di-
versos empresaris i directius de multi-
nacionals per demanar-los que retires-
sin les seves seus de Catalunya, i que 
va tenir un paper fonamental en la fu-
gida de seus de bancs i grans empreses 
l’octubre del 2017. Que torni ara a 
Barcelona a la New Economy Week, 
precisament un acte per impulsar les 
empreses i l’economia, és interpretat 
per molts com un acte de cinisme.

Un vincle dinamitat
I tampoc no ha entès que amb el dis-
curs del 3 d’octubre, sumant-se a l’“a 
por ellos”, trencava la neutralitat ins-
titucional de la corona, tancava files 
amb els agressors i dinamitava el vin-
cle que una part de la societat cata-
lana encara sentia cap a la institució 
monàrquica. Amb aquell discurs en-
cobria els que havien vulnerat drets 
fonamentals per protegir la unitat 
d’una Espanya amb greus mancances 
democràtiques. Des d’aquell dia, el 
rebuig a la monarquia és un dels sen-
timents més transversals que hi ha a 
la societat catalana i transcendeix de 
llarg l’espai independentista. Un re-
buig ciutadà que no ha fet més que 
augmentar amb la fugida del rei emè-
rit, denunciat per corrupció.
 Catalunya ja ha dit prou als Bor-
bons i està disposada a mobilitzar-se 
per demostrar-ho. Precisament, Es-
borrem-la del mapa és el nom de la 
campanya d’Òmnium Cultural que 

“Des del discurs  
del 3 d’octubre  
del 2017 de Felip 
VI, el rebuig a la 
monarquia és un 
dels sentiments 
més transversals 
que hi ha a la 
societat catalana 
i transcendeix 
de llarg l’espai 
independentista”

s’ha presentat aquesta setmana per 
eliminar els rastres de la corona que 
queden arreu del país, i que promourà 
canviar el nom de carrers i places que 
conserven noms de la dinastia borbò-
nica, eliminar bustos i estàtues de l’es-
pai públic, i retirar medalles i honors 
concedits a Felip VI i a Joan Carles I.
 Aquest divendres, probablement, 
tornarem a veure imatges de rebuig 
ciutadà a la visita del rei espanyol. El 
seu intent de treure pit per rescaba-
lar-se de la humiliació de la visita fa-
llida a l’escola judicial se’ls pot aca-
bar girant en contra. Per començar, 
es repeteix la imatge d’aïllament de la 
corona; les tres principals instituci-
ons catalanes –Generalitat, Parla-
ment i Ajuntament de Barcelona– ja 
han dit que no hi assistiran. I és d’es-
perar que hi hagi mobilitzacions, per-
què l’espai on es fa l’acte –l’Estació de 
França, un indret molt més cèntric 
que no pas la serra de Collserola, on 
hi ha la seu de l’Escola Judicial– faci-
lita les protestes ciutadanes.
 Tot plegat, un exemple més de la 
fallida institucional que pateix l’Estat 
espanyol, immers en un conflicte polí-
tic amb Catalunya que és incapaç de 
resoldre i que el dessagna, tacat per la 
corrupció de la monarquia, en una 
gravíssima crisi sanitària i enfonsat en 
una crisi econòmica sense aturador. 
En aquest context, la visita reial a Bar-
celona no només és innecessària i con-
traproduent, sinó una provocació que 
haurien fet molt bé d’estalviar-se.

El sainet de la visita reial

Marina 
Llansana 
Rosich
Filòloga 
i periodista

Els reis d’Espanya, Felip VI i Letizia, a la porta del monestir de Poblet, el juliol passat.
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Gonzalo Boye durante 
la presentación del 
libro ‘Ahí lo dejo’,  
el año pasado.

“Inhabilitar por una 
pancarta es cruzar unas 
líneas rojas que nunca 
se debieron cruzar” 
Gonzalo Boye

El abogado se muestra 
convencido de que el 
Tribunal Europeo de 
Derechos Humanos 
tumbará la condena  
a Quim Torra y confía  
en que haga lo mismo  
con las sentencias  
de los presos políticos

Abogado de Quim Torra y Carles Puigdemont
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Marc Font 
BARCELONA

Le guste o no, en los últimos años Gonzalo 
Boye (Valparaíso, Chile, 1965) se ha conver-
tido en uno de los abogados más conocidos 
del Estado, después de participar en causas 
judiciales tan mediáticas como el caso Bár-
cenas o la defensa de Edward Snowden. 
Pero si hay un tema que lo ha puesto en la 
diana de los medios de comunicación con-
servadores ha sido su defensa de dirigentes 
independentistas, como los presidents Car-
les Puigdemont y Quim Torra, entre otros. 
Atiende a El Quinze de manera telemática 
para valorar la reciente condena a inhabili-
tación de Torra, contar cómo ve la vía jurí-
dica europea y denunciar el funcionamiento 
del poder judicial español.

La semana pasada el Tribunal Supremo 
confirmó la inhabilitación de Quim Torra. 
Usted ha denunciado que se ha tratado de 
un proceso con la “intencionalidad polí-
tica de derrocar al president de la Gene-
ralitat y a su Govern por medios no demo-
cráticos y solo aparentemente legales”, lo 
que es un “verdadero fraude constitucio-
nal”. ¿En qué se basaría este fraude?
Todo esto se monta a partir de una denun-
cia del PP y Ciudadanos ante un organismo 
que no tenía competencias para dictarle ór-
denes al president Torra. Y se va hacia una 
situación en que se está utilizando indebi-
damente el ordenamiento jurídico para 
cambiar la realidad política de Catalunya.

Como otros casos vinculados al Procés, la 
causa llegará a Estrasburgo, al Tribunal 
Europeo de Derechos Humanos (TEDH), 
básicamente porque ustedes consideran 
que se han vulnerado derechos funda-
mentales. ¿Cuáles?
El principal es el derecho a la participación 
política tanto de los catalanes como del 
president Torra. Los catalanes fueron a las 
urnas el 21 de diciembre de 2017 y vota-
ron a unas propuestas políticas concretas. 
Y ahora ven cómo ha sido modificado el re-
sultado producto de una decisión judicial. 
Por otra parte, se priva al president Torra 
del derecho al sufragio pasivo para cargos 
políticos y se vulneran los derechos a un 
juicio imparcial, de defensa, el principio 
de legalidad o el derecho a no ser sancio-
nado dos veces por un mismo hecho... La 
lista es muy larga.

El TEDH no se caracteriza por su veloci-
dad a la hora de emitir sentencias. Su-
pongo que esta tardará años en llegar, 
tenga el sentido que tenga.
Cada vez que vamos a Europa, ganamos. 
Por lo tanto, creemos que el sentido de 
esta sentencia también va a ser claro. En 

cuanto a los tiempos, creo que quienes 
apuestan por un recorrido de muy larga 
duración se equivocan.

¿No hay un exceso de confianza en los tri-
bunales europeos? Hace unos meses par-
ticipó en un acto en el Parlamento Euro-
peo sobre la judicialización de la política 
en el que el abogado vasco Julen Arzuaga 
advirtió de que no siempre les habían 
dado la razón en casos evidentes de vul-
neraciones de derechos humanos.
Eso es verdad, pero aquí estamos en otro 
escenario, distinto del vasco. Y no es que 
tengamos una confianza ciega, sino que va-
mos a Europa cuando llevamos temas muy 
concretos, muy serios, muy atados y muy 
documentados para ganar. Esta es nuestra 
apuesta y esto es lo que vamos a hacer.

Siguiendo con el frente europeo, otro 
tema pendiente es el suplicatorio de la 
Eurocámara sobre Carles Puigdemont, 
Toni Comín y Clara Ponsatí, que les podría 
dejar sin su inmunidad parlamentaria. En 
principio el proceso se paralizó por la 
pandemia. ¿Sabe cuándo se reactivará? 
El relato oficial siempre decía que esto iba 
a ser muy rápido y que era cuestión de dos 
meses. Ahora le echan la culpa a la pande-
mia, pero nosotros tenemos otra visión del 
tema. Lo que no tenemos son fechas, pero 
sí sabemos cómo va a terminar esto.

¿Y cómo lo hará?
Ellos continuarán siendo diputados en el 
Parlamento Europeo y, ya sea en la sede 
parlamentaria o en el Tribunal de Justicia 
de la Unión Europea, se dictaminará que el 
Tribunal Supremo no era la autoridad 
competente para pedir el suplicatorio, que 
es un requisito esencial para todo esto. Es 
evidente que el Tribunal Supremo no 
puede hacerlo, y ya lo han dicho la justicia 
belga [con el exconseller Lluís Puig], las 
Naciones Unidas... Todo dios que ha estu-
diado la causa ha dictaminado la falta de 
competencia del Tribunal Supremo.

Entiendo que el objetivo final de la de-
fensa es conseguir que caigan las euroór-
denes y que Puigdemont, Comín, Ponsatí 
o Puig puedan regresar a Catalunya. ¿Lo 
ve factible?
El objetivo es mucho más amplio que eso. 
Nunca nos hemos planteado la defensa 
con el objetivo de tres o cuatro personas, 
sino que el objetivo es demostrar ante la 
justicia europea lo que se ha hecho mal en 
base a una idea política de la justicia, y que 
esto afecte también a los más de 2.800 ca-
talanes que están pendientes de juicios 
por diversas causas.

La otra gran cuestión que se dirimirá en 
Europa es la sentencia del juicio del 1-O, 

“Puigdemont, Comín 
y Ponsatí continuarán 
siendo diputados en  
el Parlamento Europeo”

“En materia de derechos 
fundamentales no cabe 
la equidistancia: hay  
que estar con la víctima”

“Cuando llevamos un 
caso a Europa ganamos. 
Y el sentido también va  
a ser claro con Torra”

que mantiene a nueve personas en pri-
sión. ¿Cree que puede modificar la deci-
sión del Tribunal Supremo?
Si alguien cree que el Tribunal Europeo de 
Derechos Humanos se va a enfrentar a Na-
ciones Unidas en materia de la competen-
cia del Tribunal Supremo es no saber 
cómo funciona el TEDH. Evidentemente, 
si las cosas se hacen bien, la causa tiene re-
corrido, todo y más.

No sería la primera vez que el TEDH 
tumba una sentencia que ha supuesto va-
rios años de prisión para la persona afec-
tada. ¿Hay algún tipo de reparación?
Hay formas de reparación, pero evidente-
mente nada repara los años en prisión. 
Esto forma parte de las reglas del juego de-
mocrático y del sistema de recursos, pero 
más grave sería que no existiera el TEDH.

Usted mismo pasó casi ocho años en pri-
sión por un caso en el que siempre ha de-
fendido que no tenía nada que ver [el se-
cuestro del empresario Emiliano Revilla]. 
¿Cómo se siente ante una situación así?
No es la única injusticia que ha existido, y 
defender a los exiliados también me está 
costando otra causa penal, que me ima-
gino se estará construyendo para perjudi-
carme. En la vida, si uno mira demasiado 
para atrás, termina estrellándose al avan-
zar. Uno tiene que pasar página y mirar 
más hacia delante que hacia el pasado.

He leído que no era su objetivo conver-
tirse en un abogado mediático, algo casi 
imposible llevando casos como los de 
Bárcenas, Snowden o el Tarajal. ¿Qué le 
lleva a aceptar la defensa de dirigentes 
independentistas?
Básicamente una cuestión de derechos hu-
manos y derechos fundamentales. Creo 
que el proceso tiene que ser el debido para 

que las resoluciones sean justas. Evidente-
mente, judicializar la política es un error y 
vulnerar los derechos humanos, una abe-
rración. A nosotros siempre nos van a en-
contrar en el mismo lado en esas materias, 
porque en materia de derechos fundamen-
tales no cabe la equidistancia. No se puede 
estar a la misma distancia de la víctima 
que del victimario, sino que hay estar 
siempre con la víctima.

Hace unas semanas denunció que asalta-
ron su despacho, por segunda vez en 
nueve meses. En cierta manera se ha 
convertido en una bestia negra para de-
terminados medios. ¿Asumir la causa de 
dirigentes independentistas tiene tam-
bién un coste personal?
Tiene un coste personal tremendo y lo vivi-
mos en el día a día, pero por otra parte uno 
tiene que vivir con lo que la conciencia le 
dicta, y a mí me dictó que tenía que dar lo 
mejor de mí en la defensa de los exiliados 
y de los catalanes en general.

¿Los ataques que sufre son mayores que 
los que tuvo con otras causas, como por 
ejemplo el caso Bárcenas? 
Sí, claro. Aquí han perdido hasta la ver-
güenza. Se hace una entrada y registro en 
mi despacho producto de una declaración 
de una persona que incluso tiene un homi-
cidio pendiente de investigar, y nada más 
declarar en mi contra se le pone en libertad. 
Y así serán muchos los que hagan lo mismo.

Creo que incluso han tenido que cambiar 
de escuela a su hija porque a raíz de este 
caso sufría bullying en la escuela.
Sí, hemos hecho eso, y además casi no sali-
mos en Madrid, porque varias veces me han 
insultado en la calle o me han amenazado 
entre varias personas. Son siempre muy va-
lientes cuando van en grupo. Esto es parte 
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del precio que hay que pagar y no sabemos 
cuánto más habrá que pagar.

En alguna ocasión ha comentado que la 
causa catalana es un litigio estratégico, 
que puede servir para evidenciar la nece-
sidad de un cambio del sistema judicial.
Que en una causa en la que no ha habido 
ningún tipo de violencia se estén aplicando 
tipos penales y métodos como si se tratase 
hasta de delitos de terrorismo, donde se 
han utilizado todos los recursos de una 
parte del Estado para perseguir a la disi-
dencia política, refleja que hay un sector de 
la judicatura que no tiene un entendi-
miento democrático del derecho. Esto lo 
ponemos en evidencia sobre todo con el 
contraste europeo, y sin duda es un litigio 
estratégico, pero lo es para mejorar la jus-
ticia. Lo que nadie puede pretender es que 
nosotros queramos reventar la justicia, al 
contrario, queremos que exista justicia y 
que exista de verdad dentro de unos pará-
metros europeos.

¿Esta causa ha modificado su opinión so-
bre el Estado español?
Bueno, yo siempre he tenido la misma opi-
nión. Creo que es un Estado en vías de de-
mocratización, estamos en una situación 
en la que la Transición todavía no ha termi-
nado, y cuando lo haga será cuando se ha-
gan cambios que son estructurales y nece-
sarios, sobre todo de mentalidad.

¿Entonces llevamos más de cuatro déca-
das de Transición?
Creo que sí, que la Transición fue muy cos-
mética, pero no profunda y no se cambia-
ron muchas cosas. Te pongo un ejemplo. En 

Chile hay muchas disfunciones, pero todas 
las semanas hay un nuevo juicio a miem-
bros de los cuerpos y fuerzas de seguridad 
del Estado que participaron en graves vul-
neraciones de los derechos humanos, y hay 
mucha gente cumpliendo condena por es-
tas vulneraciones. Primero se hizo una co-
misión, se estableció una verdad, después 
se fue a la justicia y ahora se está en proceso 
de reparación. Todo proceso transicional 
tiene que cumplir esos tres objetivos: ver-
dad, justicia y reparación. Y aquí no ha ha-
bido verdad, justicia y reparación, y, por lo 
tanto, es inconcluso. Y sobre este proceso 
inconcluso resulta que hay estructuras de 
poder que se mantienen tan férreas como 
eran antes de la llamada Transición.

¿Ha habido un cierto desconocimiento 
por parte del independentismo de estos 
resortes del Estado español o una acti-
tud, si quiere, naíf?
Sí, muchas veces lo comento con mis de-
fendidos, y les digo que cada vez que un ca-
talán me dice “no se atreverán”, yo me 
asusto. Creo que el tiempo está demos-
trando que parte de nuestro análisis era co-
rrecto, porque conocíamos mejor cómo iba 
a ser la reacción de un sector del Estado.

Ha defendido a gente como César Straw-
berry [Def Con Dos]. La persecución de la 
disidencia va más allá del caso catalán.
Va mucho más allá del tema catalán, quie-
ren mantener un Estado a la antigua. César 
Strawberry es parte de la disidencia, y que 
moleste una persona con su visión del 
mundo, con su arte y con su capacidad de 
creación artística, es una de las pruebas del 
algodón. Si un artista no puede ser libre 

“Queremos que exista 
justicia y que exista de 
verdad dentro de unos 
parámetros europeos”

“España es un Estado en 
vías de democratización, 
en el que la Transición 
aún no ha terminado”

“Mi conciencia me 
dictó que tenía que dar 
lo mejor de mí en la 
defensa de los exiliados”

para crear, estamos ya fuera de la Carta 
Europea de Derechos Fundamentales. Y si 
un político no está amparado para expre-
sar sus ideas políticas a través de una pan-
carta, también estamos fuera. Y ya no 
quiero ni hablar de cuando se sacan urnas 
a la calle...

Mucha gente pide soluciones inmediatas, 
pero insiste en que revertir el proceso de 
judicialización de la política es algo lento.
La gente tiene que tener un poco de pacien-
cia, porque estamos trabajando 18-20 ho-
ras al día. Hacemos lo que se puede, por-
que nos estamos enfrentando a unas 
estructuras muy rígidas, muy potentes, y lo 
estamos haciendo con los recursos limita-
dos con los que contamos. Nada se cons-
truye de un día para otro. Hay muchos sa-
crificios personales en marcha, todo el 
mundo está haciendo muchas renuncias. A 
veces tengo la sensación de que la gente 
cree que los milagros pasan de un día para 
otro, pero cualquier proceso tiene sus rit-
mos. Nunca hemos parado y nunca vamos 
a parar, y las cosas van a ir pasando.

Cuando empezó a defender a líderes in-
dependentistas, ¿se imaginaba que lleva-
ría el caso de un president inhabilitado 
por una pancarta?
Siempre que me meto en una causa me 
imagino cualquier escenario, pero esto 
así, no, porque esto es la prueba del algo-
dón. Inhabilitar por una pancarta es cru-
zar determinadas líneas rojas que nunca 
se debieron cruzar.

¿El poder judicial tiene su propia agenda, 
independiente del político?
Llevo mucho tiempo diciendo que la justi-
cia no es dependiente del poder político. 
Las altas instancias jurisdiccionales tienen 
una agenda política propia. Evidente-

mente, una cosa es que se designen por vía 
parlamentaria los miembros del Consejo 
General del Poder Judicial, para reflejar las 
mayorías que existan a nivel del electorado 
y para la legitimación democrática de estos 
cargos, y otra es que esto signifique que de-
pendan políticamente de estos partidos.

Hace unos días se conoció la voluntad de 
modificar la Ley orgánica del poder judi-
cial para poder renovar a los miembros 
del Consejo General del Poder Judicial 
por mayoría absoluta y no cualificada. 
¿Qué le parece esta medida?
Planteamos una cosa distinta. Evidente-
mente, una reforma tiene que hacerse, 
porque esto es un problema que afecta 
tanto a Catalunya como a España. Siempre 
uso el mismo ejemplo: si un buque tanque 
en las aguas de un país tiene un derrame, 
ese derrame también afecta a los países co-
lindantes. Es decir, este es un problema de 
todos, pero una reforma a fecha de hoy 
tiene que ser muy concreta, muy precisa y 
para evitar las consecuencias de los man-
datos caducados. Este debe ser el ámbito 
de actuación y cambiar las formas de elec-
ción podría generar un conflicto constitu-
cional que no es nada deseable.

¿Hacia dónde tendría que ir la reforma?
Básicamente a establecer qué pasa cuando 
a los miembros del Consejo les caduca el 
mandato. Si un mandato está caducado, 
¿por qué siguen cobrando sueldo o te-
niendo despachos y coches oficiales? Son 
cosas de las que no se ha hecho previsión y 
hay margen para hacerla con una mayoría 
rotunda de diputados y senadores, que 
también sería una respuesta clara a la po-
lítica del Consejo.

Alguna vez ha reclamado algún tipo de 
control independiente para el sistema 
judicial.
Es el único poder del Estado que no tiene 
un contrapeso. No puede existir en un sis-
tema democrático un poder que no tenga 
un contrapeso, y el poder judicial no lo 
tiene. Y hoy se está demostrando que el po-
der judicial va a su aire, está haciendo lo 
que quiere y no hay forma de limitar ese 
poder. Esto genera impunidad y, sobre 
todo, una disfunción democrática.

¿Hay algún modelo a seguir?
Modelos hay muchos, pero cada país debe 
seguir el suyo partiendo de una cosa: lo 
primero que debe inspirarlo es el espíritu 
de la cultura democrática. A partir de aquí 
todo es más sencillo. Primero hay que ha-
cer una evaluación, para ver hasta qué 
punto estas instancias están impregnadas 
de falta de cultura democrática, y luego 
hacer las reformas entre todos los que son 
actores. Y yo no soy actor.

RU
B

ÉN
 M

O
RE

N
O

-P
RE

S
ID

ÈN
C

IA

Quim Torra con su abogado Gonzalo Boye, después de declarar en el TSJC.
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Però, sense aquesta majoria, és inviable 
que el fem cedir”. Una aposta més a mitjà 
termini en què els dirigents republicans 
reivindiquen que “la gestió del mentres-
tant també ha de ser nostra”.
 Amb tot plegat, sembla evident que 
Junts ha optat per una estratègia conser-
vadora, ancorada en l’èpica del 2017, que 
pretén mantenir mobilitzada la major part 
dels seus 948.233 votants de les eleccions 
del 21 de desembre del 2017 –poc més de 
12.000 vots per sobre d’ERC–, encara que 
molt probablement l’estratègia de la retò-
rica irredemptista basada en l’anomenada 
“confrontació intel·ligent” contra l’Estat 
de Puigdemont difícilment els aportarà 
més vots. Segons un dirigent del partit, “si 
repetim resultat tenim moltes opcions de 
guanyar les eleccions”. Aquesta mateixa 
font situa en aquesta lluita electoral ERC 
com a “principal adversari”. Mentre que a 
Esquerra opten per una estratègia més ar-
riscada, que és la d’eixamplar la seva bossa 
de votants, especialment a les àrees me-
tropolitanes de les grans ciutats, confron-
tada amb el PSC. I menys contraposada a 
Junts, segons Pere Aragonès: “Junts no és 
el nostre enemic ni el nostre adversari. 
Tindrem una competició electoral, però és 
el nostre soci i amb qui ens haurem d’en-
tendre després de les eleccions”.
 El que està per veure és si entre una es-
tratègia i l’altra, i amb el concurs de la CUP a 
l’espera de si David Fernàndez és el candidat 
o no, és factible assolir aquest preuat 50% 
de vot independentista, amb unes bases 
amb prou símptomes de desmobilització.

Els mecanismes per a  
la convocatòria electoral  
a Catalunya estan activats
i el 14 de febrer tornaran
a obrir-se les urnes, on
els independentistes 
buscaran superar  
la meitat dels sufragis

JxCat se suma a la idea de créixer per supe-
rar el 50% de vot independentista. Coinci-
dint d’aquesta manera amb Esquerra, que 
és qui ha fixat aquest objectiu en el full de 
ruta que marquen Oriol Junqueras i Marta 
Rovira en el llibre Tornarem a vèncer (I com 
ho farem). Però Junts situa aquesta fita en 
la immediatesa. El president del grup par-
lamentari de JxCat, Albert Batet, ho mani-
festa així: “L’independentisme ha de fi-
xar-se l’objectiu de superar el 50% dels 
vots en les pròximes eleccions, però si s’as-
soleix, això ha de tenir conseqüències polí-
tiques”. Ara bé, sense concreció de quina 
hauria de ser, més enllà que si ens capbus-
sem en el mar de documents que ha gene-
rat el congrés fundacional del nou Junts, 
culminat el cap de setmana passat, trobem 
en la ponència política aprovada la se-
güent frase: “En cas d’obtenir la majoria de 
vots, es considerarà la possibilitat de sol·li-
citar la intervenció de la Unió Europea per 
forçar un referèndum acordat”.
 Per la seva banda, Esquerra ha aconse-
guit fer bandera de l’objectiu del 50%, 
però es mostra molt més prudent pel que 
fa a l’escenari postelectoral: “Hem de llui-
tar per aconseguir més de la meitat dels 
vots de manera sostinguda, repetida-
ment”, asseguren Junqueras i Rovira, però 
alerten: “L’Estat també es resistirà a cedir. 

Esquerra vol guanyar 
votants a les àrees 
metropolitanes 
confrontada al PSC

Junts vol mantenir 
mobilitzada amb èpica 
la major part dels seus 
948.233 votants

F inalment ha estat el Tribu-
nal Suprem qui ha situat 
Catalunya en temps de des-
compte electoral per la via 
d’una més que qüestiona-
ble –des del punt de vista 
democràtic– ratificació de 

la sentència d’inhabilitació contra el presi-
dent de la Generalitat, Quim Torra. El cro-
nòmetre definitiu el posarà en marxa el 
president del Parlament, Roger Torrent, 
però hi ha poca discussió sobre el marge 
de maniobra, i els catalans i les catalanes 
aniran a les urnes, amb tota probabilitat, 
el 14 de febrer vinent.
 Així doncs, els partits estan ja en plena 
campanya electoral, si és que ho han deixat 
d’estar mai, a quatre mesos llargs d’uns co-
micis en què totes les enquestes asseguren 
que l’independentisme revalidarà la majo-
ria absoluta. Una altra cosa serà quina és 
l’aritmètica parlamentària que en sorgirà i 
com serà de difícil l’entesa en aquest bloc. 
Aquest escenari situa la pugna entre JxCat 
i ERC com un dels principals eixos electo-
rals, perquè dirimirà en bona part qui obté 
la presidència de la Generalitat en funció 
de qui quedi davant de l’altre. I en aquesta 
batalla hi ha consens en un objectiu: l’inde-
pendentisme ha de superar el 50% dels 
vots per primer cop. I un element de dis-
cussió: què cal fer si l’independentisme su-
pera aquesta fita.
 JxCat ha acabat admetent la vigència 
del famós lema “eixamplar la base” que 
van popularitzar dirigents republicans 
com Joan Tardà i que ha estat vilipendiat 
habitualment des de l’espai polític que li-
dera l’expresident Carles Puigdemont. Ara 

Eleccions
L’independentisme encara 
la fita del 50% de vots, però 
amb estratègies divergents

Una votant amb el llaç groc el 21-D.

Anàlisi

Ferran 
Espada
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El cronòmetre el posarà 
en marxa el president 
del Parlament, però les 
eleccions seran el 14-F
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Fora d’agenda Reivindicaciones

Vecinos y ecologistas, contra 
macroproyectos urbanísticos

La Generalitat avala iniciativas que chocan contra las proclamas ambientalistas de los últimos años. La crisis 
del coronavirus deja paso al sector de la construcción, que proyecta en espacios con valor natural y social

Maria Rubio   |   Barcelona
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Sant Boi de Llobregat, Viladecans, 
Molins de Rei... Y la polémica amplia-
ción de la tercera pista del aeropuerto 
del Prat, aún en el aire. “El valor más 
seguro es el ladrillo. Y en Barcelona 
siempre habrá demanda. Será más o 
menos negocio, pero será un nego-
cio”, mantiene el ecologista.
 Con la gentrificación y el turismo, 
el Baix Llobregat es desde hace años 
un activo potencial en este mercado, 
una atención alentada por un Plan 
General Metropolitano anacrónico 
pactado en 1976 que potencia el ex-
pansionismo. Por ello, la plataforma 
SOS Baix Llobregat pide una morato-
ria para paralizar la construcción, tal 
como ya se ha hecho en la Costa Brava 
o en los Pirineos.

Un brindis al sol
Grau alerta de que, si bien la infrafi-
nanciación de los ayuntamientos 
puede llevarlos a apostar por vías rápi-
das para obtener ingresos, algunos de 
estos alcaldes promueven enérgica-
mente estos proyectos, algo que deja 
las declaraciones de lucha contra la 
emergencia climática en un brindis al 
sol. Por ejemplo, la alcaldesa de Gavà, 
Raquel Sánchez, gran defensora del 
Pla de Ponent, es a su vez Secretaria 
Nacional de Estrategia de Clima del 
PSC, así como el alcalde de Vilade-
cans, Carles Ruiz (PSC), que preside la 
Red de Gobiernos Locales +Biodiver-
sidad. “También hay que recordar que 
corporaciones cercanas al PSC, como 
Abertis, dejaron proyectos en manos 
de bancos después de la crisis, que a su 
vez los dejaron en manos de fondos 
buitre internacionales”, apunta Grau.

La comarca del Baix Llobregat, 
asediada por la especulaciónL a crisis económica de 

2008 parecía que des-
plazaba la fiebre desa-
tada del ladrillo, des-
pués de que pinchara 
del todo la burbuja in-
mobiliaria. Pero, lejos 

de desaparecer, Catalunya y la ciudad 
de Barcelona siguen siendo un atrac-
tivo para los inversores del sector, que 
las ven como un activo seguro. Este 
gran interés no solo se manifiesta en 
los barrios de la capital catalana, a 
menudo con prácticas especulativas, 
sino que también se expande por el 
área metropolitana y por zonas con 
un alto valor ecológico.
 Este tipo de proyectos ponen en 
riesgo los espacios naturales del terri-
torio, aislados en pequeñas burbujas 
verdes que dejan algún respiro a la 
flora y la fauna y a los vecinos que las 
disfrutan. Aún con el eco reciente de 
la lucha contra la emergencia climá-
tica, parece que la crisis económica y 
social que se ha derivado del corona-
virus no augura un buen futuro para 
frenar estos proyectos, fuentes de in-
gresos fáciles para las administracio-
nes locales, aunque generen costes 
medioambientales y sociales casi irre-
versibles. Repasamos algunos de los 
puntos rojos del mapa catalán.

tendenciosa, y que según el Tribunal 
Constitucional no puede votar todo el 
pueblo, porque entonces se trataría de 
un referéndum y debería ser convo-
cado por el Estado”, explica Grau. Aun 
así, la construcción está en un punto 
crítico: el fondo de inversión Kronos 
quiere construir más pisos, según han 
podido saber los ecologistas. Esto su-
pondría renegociar el proyecto –que 
se presentó en los años 80 y fue apro-
bado en 2008–, por lo que debería pa-
sar el examen de la nueva normativa 
ambiental, mucho más rígida.
 Este no es el único plan de creci-
miento urbanístico proyectado en la 
comarca: rascacielos en L’Hospitalet, 
polígonos y edificios en Cornellà, 

El Baix Llobregat a menudo es conce-
bido como una comarca de gigantes 
de cemento y un mar de toldos ver-
des. Pero entre las grandes ciudades 
dormitorio que acunan a parte de la 
clase trabajadora en los alrededores 
de Barcelona también hay importan-
tes ecosistemas como los que acogen 
las pequeñas sierras del litoral o el 
mismo delta del Llobregat, que, ade-
más, también cuenta con la huerta 
más fértil del área metropolitana. Ya 
hace años que vecinos y grupos ecolo-
gistas alertan de que muchos de estos 
terrenos están cualificados como 
zona urbanizable y que tienen cons-
trucciones planificadas, proyectos 
que podrían coger carrerilla para ha-
cer frente a la crisis económica a costa 
de un modelo de crecimiento nada 
sostenible, según los ecologistas.
 Uno de esos es el Pla de Ponent en 
la localidad de Gavà, promovido por el 
fondo de inversión Kronos, que pro-
yecta casi 5.000 viviendas en 200 hec-
táreas de paraje natural. Se trata, ni 
más ni menos, del mayor proyecto re-
sidencial de Catalunya: “El Ayunta-
miento dice que dará respuesta a la 
falta de vivienda. Esto es una falacia: 
en Gavà tenemos 1.800 pisos vacíos y 
una antigua fábrica de Roca abando-
nada en medio del núcleo urbano, 
perfecta para ser recalificada y cons-
truir pisos”, denuncia Jaume Grau, 
miembro de Ecologistes en Acció y de 
la Plataforma SOS Baix Llobregat.
 Centenares de vecinos se concen-
traron el pasado sábado 3 de octubre 
en la ciudad y ya presionan para so-
meter el proyecto a una consulta ciu-
dadana: “Nos dicen que la pregunta es 

El Pla de Ponent, que 
proyecta casi 5.000 
viviendas en Gavà, es 
el mayor de Catalunya

Concentración contra el Pla en Gavà.
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El capricho ecuestre 
que amenaza el Garraf

La Conca d’Òdena puede 
llenarse de polígonos

Al otro lado del macizo del Garraf, en 
Sant Pere de Ribes, otro proyecto ha 
conseguido recalificar los terrenos 
agrícolas y naturales aledaños al autó-
dromo de Terramar, en la actualidad 
abandonado. Lideran el proyecto el ji-
nete francés Vincent Gohers, quien, 
además de ser CEO del portal de even-
tos ecuestres Grandprix, es también el 
yerno del empresario Carles Vilarrubí, 
exvicepresidente del FC Barcelona, in-
vestigado en el caso Pujol y con men-
ción propia en los papeles de Panamà, 
y la multimillonaria Sol Daurella, pre-
sidenta de Coca-Cola European Part-
ners. Además de Gohers, también li-
dera el proyecto el arquitecto Jordi 
Artigas. El negocio quiere traer al au-
tódromo los concursos de hípica du-
rante los meses de otoño e invierno, 
cuando están paralizados en el centro 
y el norte de Europa por el frío.
 Al otro lado de la Riera de Ribes, 
los vecinos del barrio de Rocamar ob-
servan con estupor cómo el proyecto 
sale adelante a pesar de que afectará 
a un espacio protegido. Estos vecinos 
se han organizado en la Plataforma 
Verda l’Autòdrom para denunciar la 
explotación de estos terrenos, que es-
tán protegidos por la Xarxa Natura 
2000 y que forman parte del Pla d’Es-
pais d’Interès Natural: “En Sitges ya se 
ha urbanizado todo lo que había por 
urbanizar. Claro, ahora vienen aquí, y 
a ver de aquí a 10 o 15 años, con el te-
rreno recalificado, qué construirán”, 
alerta el presidente de la comunidad 
de vecinos, Carlos Fenández.

Más al interior, en lo que fue epicen-
tro de los primeros estragos de la pan-
demia en Catalunya, lamentan tam-
bién el posible alunizaje de un 
macropolígono de 400 hectáreas en la 
Conca d’Òdena, en la comarca de 
L’Anoia. Hasta 1.300 personas, convo-
cadas por Unió de Pagesos y las enti-
dades Salvem Can Titó y Per la Conca, 
se concentraron el 26 de septiembre 
para pedir que se parara el proyecto, 
que prevé cimentar tierra agrícola y 
levantar almacenes, supuestamente 
para atraer a nuevas empresas.
 “¡Vinieron el doble de personas de 
las que preveíamos en las mejores es-
timaciones a la manifestación!”, reco-
noce Marina Abad, miembro de la 
plataforma Salvem Can Titó, algo que 
demuestra el gran rechazo ciudadano 
a la iniciativa. Abad cree que la Gene-
ralitat está dando expectativas falsas 
a una comarca muy castigada por el 
paro: “Aquí hay muchos polígonos va-
cíos. No ha venido ninguna empresa a 
llenarlos. ¿Por qué iban a venir ahora, 
construyendo más polígonos?”.
 La Generalitat afirma que el esta-
blecimiento de macropolígonos 
atraerá a empresas que necesitan un 
gran espacio, aunque desde la plata-
forma ponen en duda que los almace-
nes logísticos creen mucho trabajo: 
“Llegar con promesas de empleo a las 
puertas de las elecciones en una po-
blación que no tiene trabajo es muy 
atractivo”, apunta Abad.

 Las construcciones están previstas 
en suelo agrícola, lo que desplazaría 
las actuales explotaciones, tal como 
indica Joan Vidal, responsable de 
Unió de Pagesos en la comarca de 
L’Anoia: “Catalunya tiene la mitad de 
suelo agrícola que la media europea; 
hay que protegerlo. Entendemos que 
se renuncie a suelo agrícola produc-
tivo para hacer buenas comunicacio-
nes, pero no para llenar el terreno de 
más polígonos vacíos”. Además, Vidal 
indica que, una vez se haya edificado 
encima, la tierra será irrecuperable: 
“Una vez puestos el cemento y las ace-
ras, y eliminados los campos y los ria-
chuelos, la tierra ya no se puede ex-
plotar más. Es irreversible”.
 Este campesino cree que la ciuda-
danía debería tener derecho a escoger 
qué modelo de crecimiento desea: 
“Deberíamos poder decidir qué mo-
delo queremos para la Conca y el 
país”. Abad, por su parte, pide que se 
potencie el sector agrícola y el pe-
queño comercio: “La gente quiere pro-
teger este ecosistema y una tierra que 
utiliza, que pasea y que ama. No lo 
perderá todo por una promesa vacía”.
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 El proyecto implicará destinar 
124.000 m2 de terrenos donde ahora 
hay viñas y espacio natural a la remo-
delación y ampliación del autó-
dromo. El conseller de Territori i Sos-
tenibilitat, Damià Calvet, lo defiende, 
ya que se aprobó “en tiempo y forma 
con todas las garantías y transparen-
cias”. En paralelo, la Plataforma 
Verda de l’Autòdrom ha interpuesto 
un recurso contencioso administra-
tivo ante el Tribunal Superior de Jus-
ticia de Catalunya para pedir la nuli-
dad de la modificación urbanística, 
así como también lo han hecho las 
formaciones municipalistas Cons-
truïm Ribes, Guanyem Sitges y Cap-
girem Vilanova.

El autódromo pagará un muro
A este quebradero de cabeza para los 
vecinos de Rocamar hay que sumarle 
la construcción de un muro de dos 
metros que bordeará la riera y sepa-
rará físicamente a los vecinos del au-
tódromo y del paraje, ya que el Ayun-
tamiento asegura que existe riesgo de 
inundaciones. “Nos quieren poner un 
muro delante de nuestras casas con el 
impacto medioambiental y paisajís-
tico que supone, tapando el paseo que 
hay hasta Sitges que frecuentan los 
vecinos para ir en bicicleta y cami-
nar”, denuncia Fernández. “Hay al-
ternativas. Simplemente tienen que 
limpiar la riera. Hace 23 años que se 
acumulan sedimentos y nadie hace 
nada”, explica el activista.
 Los vecinos de la zona también 
han interpuesto un recurso contra la 
construcción de este muro, algo que 
no ha evitado que la constructora 
CHÉ, “una habitual en las obras de la 
zona”, según Fernández, realizase 
mediciones del terreno a finales de 
septiembre. “No han hecho ningún 
concurso público y han troceado el 
contrato para adjudicarlo a dedo”, 
asegura el vecino. La mitad de este 
muro lo pagará el autódromo.

“Quieren proteger
la tierra que aman. No 
lo perderán todo por 
una promesa vacía”

“En Sitges ya se ha 
urbanizado todo lo 
urbanizable, por eso 
ahora vienen aquí”

El autódromo de Terramar.

Concentración en Igualada contra polígonos proyectados en la zona.
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Una de les manifestacions en defensa de l’Ebre organitzades per la PDE a Amposta.

Jordi Sans 
BARCELONA

L o riu és vida”. Aquest clam 
ara fa 20 anys que comen·
çava a estar en boca de tot·
hom. El 15 de setembre de 
l’any 2000, l’auditori de 
Tortosa Felip Padrell estava 
ple a vessar en la que seria 

l’assemblea fundacional de la Plataforma 
en Defensa de l’Ebre (PDE). L’intent d’apro·
vació del pla d’un macroprojecte caracterit·
zat pels grans transvasaments del riu en al·
tres zones del territori espanyol –2.000 
hm3 cap al nord i 1.500 cap al sud– van fer 
saltar totes les alarmes i van engegar la ma·
quinària reivindicativa. Dues dècades més 
tard, el Pla Hidrològic Nacional (PHN) de 
José María Aznar ja no està sobre la taula, 
però el riu, i de retruc el territori, continua 
en una situació complicada: la falta de sedi·
ments i nutrients a la conca del riu està dei·
xant el Delta de l’Ebre en situació de risc, i 
l’aparició de nous transvasaments de di·
mensions més reduïdes que les previstes a 
principis de segle han canviat la posició de 
les fitxes al tauler de joc i han posat en pe·
rill un espai declarat protegit el 1983 i amb 
una extensió de 7.736 hectàrees.
 Malgrat que la creació de la PDE supo·
sés la suma a la causa de milers de perso·
nes de tot Catalunya i altres territoris de 
parla catalana, la història del moviment va 
començar anys abans a través de la Plata·
forma Antitransvasament, fundada quan 
es va acabar executant el transvasament 
d’aigua al Camp de Tarragona durant la dè·

del moment que van plantejar als polítics 
europeus que “no destinessin ni un euro al 
PHN, perquè no tenia en compte normati·
ves europees i l’única finalitat era la d’elimi·
nar el riu Ebre”. Finalment les instàncies eu·
ropees van desestimar la proposta del 
Govern central i el projecte va quedar 
desactivat. Aquest, però, no seria l’últim es·
cull, ja que, com assenyala Susanna Abella, 
també portaveu de l’entitat, “cada sis o vuit 
anys hi ha hagut propostes de transvasa·
ments”. Això sí, recalca que “en cada mo·
ment la societat de les Terres de l’Ebre s’ha 
anat aglutinant i ha anat avançant”.

Administracions de perfil baix
El canvi de color a la Moncloa amb José 
Luis Rodríguez Zapatero (PSOE) havia de 
suposar un canvi de tendència, ja que s’ha·
via compromès a derogar el projecte del 
PP. Això no obstant, l’aleshores cap de 
l’Executiu espanyol va declarar d’interès 
nacional una part del Pla Hidrològic –l’An·
nex II d’obres–, on hi havia 860 obres d’in·
fraestructures per tota la Península on ha·
vien d’arribar 120 hm3 d’aigua provinents 
de l’Ebre. “Era el pla B que el PP havia col·
locat dins del PHN, per si fallava el pla 

Fora d’agenda Activisme

Des del rebuig al Pla 
Hidrològic d’Aznar, la 
Plataforma en Defensa 
de l’Ebre ha unit forces  
per evitar la pèrdua d’un
“riu viu” que ha estat 
amenaçat permanentment 
per noves propostes  
de transvasament

La PDE,  
dues dècades 
de lluita per 
mantenir viu 
el riu Ebre

La lluita continua: representants 
de la PDE i entitats ecologistes 
del territori vora el riu Ebre, a 

Tortosa, en una roda de premsa 
el mes de febrer passat.
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cada dels anys 80. Manolo Tomàs, porta·
veu de la PDE, recorda que al tombant de 
segle van veure que podien “vèncer el PHN 
d’Aznar”, però que per fer·ho necessitaven 
“convèncer la població”. Aquesta determi·
nació els va dur a treballar en dues direcci·
ons: per una banda, van “crear arguments 
sòlids i contrastats explicant per què es de·
fensaven el Delta i el riu”, i van posar de 
manifest que un altre sistema de gestió de 
l’aigua era possible. Així mateix, van “es·
bossar un moviment social robust, trans·
versal i amb un ambient lúdic i familiar per 
poder donar suport a aquests arguments”.
 L’eclosió d’aquest moviment va dur la 
plataforma fora de la seva zona 0 –Barce·
lona, Palma, València, Madrid i Brussel·
les–, ja que consideraven que formaven part 
d’un “terreny molt petit i amb molt pocs 
mitjans” i havien de “generar la visió que si 
es malmetia el Delta es malmetia també un 
gran valor mediambiental”. Aquesta ruta va 
dur alguns membres a reunir·se amb repre·
sentants de la Comissió Europea i va gene·
rar moments de complicitat: “Ens van dir 
que érem el primer moviment social que 
anava a manifestar·se a Brussel·les i els dè·
iem que no paguessin res”, recorda Tomàs 
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El Campus de Sescelades de la URV a Tarragona, on estudien molts ebrencs.

gran, fer-lo més petit”, constata Tomàs i re-
calca que, si bé van quedar descartats els 
grans transvasaments, va entrar en vigor 
una política de minitransvasaments.
 En aquest punt cal afegir-hi la Generali-
tat. El Govern Pujol, pels seus vincles amb 
el PP a Madrid, demanava als ebrencs que 
acceptessin la compensació econòmica que 
arribaria amb la posada en marxa d’un pro-
jecte que coincidia amb les acaballes del 
seu mandat. CiU, de fet, havia pactat el 
PHN amb Aznar i l’acció havia suposat més 
d’una escridassada per a Jordi Pujol durant 
les seves visites al territori. En aquest sentit, 
l’ecòleg Narcís Prat, professor emèrit de la 
Universitat de Barcelona, apunta que l’any 
2003 es va posar en marxa la directiva marc 
de l’aigua i va passar un període d’impàs 
fins al 2010, quan “hi havia esperança que 
realment les coses canviarien, que el minis-
teri reaccionaria i que es farien uns plans 
raonables” per a l’Ebre, diu. En contra de 
les expectatives, però, explica que “el pla de 
gestió de l’Ebre en aquell moment és un 
desastre perquè disminueix la importància 
dels cabals ecològics” i la política ha conti-
nuat fins ara. El científic posa el focus en la 
Confederació Hidrogràfica de l’Ebre (CHE) 
i l’acusa de no voler canviar el model de 
gestió “perquè hi té interessos agraris i hi-
droelèctrics”. A més, assegura que “segueix 
actuant com si hi hagués molts recursos, 
com si hi hagués aigua per a tothom i pràc-
ticament no existís el canvi climàtic”.

El problema dels sediments
En la mateixa direcció s’expressa Abella 
quan afirma que “les confederacions es van 
crear el 1926 per convertir en regadiu mol-
tes zones de secà, i la mentalitat, un segle 
després, segueix sent la mateixa tot i haver 
canviat el context”. És aquí on Prat conclou 
que “en l’àmbit científic i tècnic s’ha fet gai-
rebé tot: sabem com s’han de treure els 
sediments i el que pot costar, però la CHE 
no vol, i Madrid sembla que també aposta 
per això”. Tant Prat com Abella coincidei-
xen que aquesta mesura seria clau per tor-
nar la vida al riu, i lamenten que es miri cap 
a una altra banda. “Cal una compensació 
de la subsidència, perquè està pujant el ni-
vell del mar i només es pot aconseguir fent 
baixar més sediments: cal agafar-los dels 
embassaments i transportar-los cap avall”, 
explica el professor. Els seus arguments, 
però, no acaben aquí, i reitera: “Fa 23 anys 
que ho vam dir –en un estudi exhaustiu pu-
blicat el 1997–, i per tant ja se sabia. Si s’ha-
guessin aprofitat aquestes dues dècades, 
potser el Trabucador no estaria com està”.

Un transvasament 
humà: marxar a fora 
a estudiar i no tornar
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L’arribada d’una nova proposta de 
PHN 2021-2027, que es vol aprovar 
a finals d’any, ha tornat a alertar  
els agents socials del territori: 
implicaria transvasaments a la 
zona de Santander, aprovats pel 
Consell de Ministres a l’agost. Això 
s’afegeix al transvasament aprovat 
per la Generalitat i que expandeix 
la xarxa del Consorci d’Aigües de 
Tarragona a municipis de la Conca 
de Barberà i la Baixa Segarra.  
En una assemblea el cap de 
setmana passat, la plataforma es 
va conjurar per liderar un Pacte de 
l’Ebre des del territori que aporti 
solucions “duradores i sosteni-
bles”. Mentre recorda les grans 
marees blaves, Josep Sabaté 
(Diàspora Ebrenca) diu: “Potser els 
adolescents no ho han viscut tant 
com la nostra generació, però els 
pròxims anys ho hauran de viure” 
perquè “la lluita en defensa de 
l’Ebre ha estat i és un vertebrador 
de la identitat del territori”.

Recuperar múscul

és la cerca de mecanismes per tal que 
els ebrencs que ho desitgin puguin 
tornar a casa una vegada acabats els 
estudis: “Estem treballant per recon-
nectar-nos amb el territori i buscar 
fórmules com el teletreball amb opor-
tunitats de feina al territori però d’una 
manera generalitzada”, comenta.
 Les últimes dades de despobla-
ment a la geografia catalana fan pa-
lesa aquesta sensació. Segons les xifres 
de l’Institut Cartogràfic de la Genera-
litat de Catalunya (ICGC), l’any 2019 
la preocupació pel despoblament es 
valorava amb un 9 sobre 10 a les co-
marques, entre d’altres, del Montsià, 
el Baix Ebre –que en termes absoluts 
també són les comarques que perden 
més població– i la Terra Alta. La Ribera 
d’Ebre, per la seva banda, obtenia una 
puntuació d’entre 5 i 6 punts. Tot ple-
gat porta Sabaté a reconèixer: “Tots te-
nim la recança que ens vam fer grans 
cridant que el riu és vida i que volíem 
un futur per a les Terres de l’Ebre, però 
ens hem trobat que el nostre futur no 
és a les Terres de l’Ebre”.

J. S. 
BARCELONA

Les conseqüències d’unes polítiques 
de transvasaments recurrents afecten 
el territori més enllà de les qüestions 
ambientals. Les Terres de l’Ebre són 
un dels territoris més afectats pel des-
poblament, i any rere any veuen com 
molta de la seva població més jove 
deixa els seus pobles i ciutats per anar 
a estudiar o a viure a ciutats grans 
com Barcelona o Tarragona. “En pa-
ral·lel a la canonada del transvasa-
ment de l’Ebre cap a Tarragona, per 
l’autopista o amb tren han marxat 
molts joves que no han tornat al terri-
tori”, explica Josep Sabaté, membre 
de l’associació Diàspora Ebrenca.
 L’organització està formada per 
persones que viuen fora de les comar-
ques del sud de Catalunya i, precisa-
ment, una de les seves línies de treball 

Els joves ebrencs 
després de formar-se 
lluny de casa sovint 
es queden a fora per 
manca d’oportunitats 
laborals a prop

“Dèiem que el riu és 
vida i que volíem futur 
a les Terres de l’Ebre,  
i el futur no és aquí”

Manolo Tomás: “Érem 
el primer moviment que 
anava a Brussel·les i els 
deia que no paguessin”
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La pressió popular va 
aconseguir que aquesta 
masia, que conté una torre 
del segle XI, acabés sent 
municipal. Es va rehabilitar 
per convertir-se en escola 
de música, i la covid ha fet 
que aquest curs també 
aculli classes de primària

Can Fargues, una masia construïda a partir del segle XIV al voltant d’una torre de defensa del segle XI, acull una escola de música municipal i, aquest curs, classes de primària.

Jordi Bes 
BARCELONA

S i us dirigiu al barri d’Horta de 
Barcelona tot pujant pel pas-
seig Maragall, trobareu molt 
d’asfalt i edificis, però arri-
bant cap al destí –a l’altura 
del número 383– hi ha un pe-
tit oasi verd presidit per una 

masia singular. Es tracta de Can Fargues, 
que és fàcilment reconeixible perquè, a més 
d’estar envoltada d’uns jardins, al centre hi 
té una torre de planta rectangular molt 
antiga. Un dels clàssics plafons de Parcs i 
Jardins de color verd cridaner fa saber al vi-
anant que es troba davant d’un indret amb 
molta càrrega simbòlica per al veïnat: 
“L’obertura d’aquests jardins ha estat possi-
ble gràcies a la tenacitat i la lluita veïnal per 
salvar la masia i els jardins que l’envolten”.
 Del passat rural d’aquest indret del barri 
de la Font d’en Fargues tan sols en queda al-
gun vestigi –les restes d’una premsa de vi 

dins de la masia, o algun arbre fruiter– i 
mas i entorns han acabat dedicats en cos i 
ànima a l’ensenyament. Aquest és el cinquè 
curs des que Can Fargues va renéixer reha-
bilitada com a escola de música municipal. 
Ho va fer el curs 2016-2017. Durant el dia 
també es pot passejar lliurement pels jar-
dins, força ombrívols per l’espès arbrat, 
però enguany entre setmana estan tancats 
al públic fins a mitja tarda perquè tenen 
una missió cabdal en temps de pandèmia: 
acollir part de l’alumnat de la veïna Escola 
Heura per complir les ràtios que s’aconse-
llen per frenar els contagis de la covid-19. 
Així és com a Can Fargues s’hi sent sovint la 
remor dels infants de fons: al matí per les 
classes i el pati d’un col·legi de primària, i a 
la tarda, pels assajos d’instruments.
 La masia es va construir a partir del se-
gle XIV al voltant d’una torre defensiva eri-
gida el segle XI. Inicialment es deia Mas 
Pujol i, després, Can Fargas. Els seus ter-
renys havien arribat a estendre’s fins a 
l’Hospital de Sant Pau i havia anat canviant 
de mans per herència. L’última persona 

que la va heretar va ser Ofèlia Rosselló 
Wall, que va emmalaltir, i el seu represen-
tant legal va aprofitar l’avinentesa per ven-
dre la masia, segons es relata al llibre Font 
d’en Fargues, gènesi, història i records d’un 
barri en 100 anys (Ajuntament de Barce-
lona, 2006). La finca es va vendre el 1997 
a l’empresa Unicompta, de la família Vila-
regut Barceló, per 190 milions de pessetes 
–que serien 1,14 milions d’euros.
 Tot apunta que la intenció de l’antiga 
propietat era cedir-la a la ciutat, però això 
no entrava en els plans d’Unicompta. Hi vo-
lia crear una escola d’hostaleria –amb el 
temps es va afegir al projecte el restaurador 
d’Horta Carles Gaig, que volia instal·lar el 
seu restaurant darrere l’escola– i als jardins 
fer-hi una residència geriàtrica. També s’hi 
preveia un aparcament. Més enllà de la na-
turalesa d’aquestes iniciatives –al llibre es-
mentat es fa referència a un “ús especula-
tiu”–, al veïnat el preocupava que eren 
incompatibles amb el manteniment intacte 
de la masia i els jardins. Tot plegat va moti-
var la creació de la plataforma veïnal Sal-

Can Fargues, un mas medieval 
consagrat a l’ensenyança

Les centrals Indrets amb vida
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A dalt, Xavier, conserge de l’escola de música, i Carles, conserge de l’Escola Heura. A la dreta, Montse Casellas, de l’AV Font d’en Fargues.

ciutat–, i després perquè la família Vilare-
gut va arribar a querellar-se sense èxit con-
tra l’enyorat periodista Josep Maria Huer-
tas Claveria i contra els líders veïnals.
 Durant aquells anys la torre medieval de 
can Fargues va ser declarada Bé Cultural 
d’Interès Nacional (BCIN), i per tant es va 
convertir en intocable. Montse Casellas, 
que forma part de l’Associació de Veïns i Ve-
ïnes de la Font d’en Fargues –l’havia arribat 
a presidir–, rememora tots aquells fets, i diu 
que protestaven amb un únic objectiu. “Un 
patrimoni com aquest no podia ser privat; 
havia de ser per a la ciutat”, defensa, i ho 
van aconseguir, fins al punt que l’Ajunta-
ment va reconèixer la mobilització veïnal 
amb l’atorgament el 2009 de la Medalla 
d’Honor de Barcelona a Salvem Can Far-
gues. Es preservava així un indret que 
forma part de la memòria del barri, com de 
la d’en Xavier. “S’hi havia rodat alguna pel-
lícula d’època perquè hi havia entrada de 
carruatges”, rememora mentre espera que 
surtin les seves dues bessones que allà ma-
teix ara hi estudien violoncel i violí.

Més de 500 matriculats
En vista de com ha evolucionat l’escola de 
música, Casellas diu que no és ben bé com 
s’ho esperaven, i hi troba a faltar més vincu-
lació amb l’entorn. “El que em dol, suposo 
que perquè és com un fill, és que no s’impli-
qui més en les coses del barri”, confessa. Hi 
ha 509 alumnes matriculats de fins a 18 
anys, el 13 d’octubre comencen els tallers 
per a adults, i d’activitats per al barri ja se’n 
feien, com ara concerts o visites guiades a 
l’edifici, si bé tot això últim està aturat per 

A la torre del segle XI se 
li va atorgar la màxima 
protecció mentre els 
veïns es mobilitzaven

L’Ajuntament va 
expropiar la masia 
després d’una dècada  
de reivindicació veïnal
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la covid. El director de centres educatius de 
l’Institut Municipal d’Educació (Imeb), Ca-
simir Macià, recorda que el concurs per ges-
tionar l’equipament –la gestió està cedida a 
una empresa– no el va guanyar cap de les 
escoles de música del barri que s’hi van pre-
sentar –ni Pausa ni Ut–, sinó Estudi 6, que 
s’encarrega de desenes d’equipaments a 
Catalunya i les Balears. “És evident que, si 
aquestes entitats haguessin guanyat, po-
dríem dir que és una escola plenament in-
tegrada al barri”, admet, però garanteix 
que “el volum d’activitats que l’escola fa 
obertes al territori són moltes i molt grans”. 
Afegeix que s’estan acabant de refer els 
plecs de condicions perquè la gestió torni a 
sortir a concurs. S’havien hagut de retirar a 
principis d’aquest any per queixes, com ara 
per incorporar ràtios massa àmplies.
 Respecte a l’Escola Heura, s’ha decidit 
barrejar l’alumnat de 5è i 6è, i han passat de 
ser dues classes, una per curs, de 24 alum-
nes, a tres classes de 16. Les aules que utilit-
zen de l’escola de música no estan pensades 
per passar-s’hi hores. En comptes de pu-
pitres hi ha cadires amb reposabraços, i 
això afavoreix que es treballi molt fora de 
les aules, malgrat que estan ben ventilades. 
“El mobiliari no és l’adequat, però hem po-
gut reduir la ràtio, que era l’objectiu princi-
pal”, diu la directora d’Heura, Maite Par-
dina, si bé amb el mestre Jordi Ribé no 
amaguen que a vegades costa trobar predis-
posició en l’escola de música a l’hora d’aten-
dre les seves necessitats. En tot cas, coinci-
deixen amb les també mestres Mariona 
Piqué i Nuria Yanguas en el fet que els nens 
hi estan molt bé. “És sortir de l’asfalt i estar 

en el verd”, resumeix Ribé. Xavier i Carles 
són els conserges de l’escola de música i la 
de primària, i coincideixen en el fet que els 
nens de 5è i 6è són molt respectuosos a 
l’hora d’utilitzar només els espais que tenen 
acotats per a ells. A més, els alumnes estan 
contents amb el canvi: “Als nens els agrada 
més perquè tenen el jardí”. El tinent d’al-
calde d’Educació, Joan Subirats, detalla 
que, amb el coronavirus, el 67% dels cen-
tres educatius de 3 a 16 anys –públics i con-
certats– han demanat utilitzar espais dels 
barris. La iniciativa ve de lluny, però ara 
s’ha accelerat sota el paraigua de “barris 
educadors”, i Subirats admet que “com a 
idea podria tendir a quedar-se”.

vem Can Fargues, que va empènyer l’Ajun-
tament a expropiar l’edifici per ús   públic.
 Després d’una dècada d’estira-i-arron-
ses i en ple inici d’una crisi econòmica de la 
qual encara es pateixen les conseqüències, 
l’Ajuntament va expropiar-la el febrer del 
2009 per cinc milions d’euros, un import 
cinc vegades superior al que s’havia abonat 
en la compra del 1997. Per als veïns no va 
ser un camí fàcil, marcat per moltes accions 
de protesta, com ara festes medievals. Pri-
mer perquè va caldre convèncer els grups 
municipals, no sense dificultats perquè s’hi 
afegís el PSC –el partit que fins aleshores 
sempre havia encapçalat els governs de la 

Abans de la covid, l’Escola Heura  
ja feia servir els jardins de Can 
Fargues, i voldrien aprofundir en 
l’experiència un cop passada la 
pandèmia. “Si tinguéssim recursos 
de personal, ho faríem”, diu la 
directora, Maite Pardina. Quan 
surten del centre, els alumnes han 
d’anar acompanyats de dos adults 
com a mínim, i per fer-ho ja han 
hagut d’acceptar l’ajut de pares i 
mares voluntaris. El tinent d’alcal-
de Joan Subirats admet que la 
mancança de personal “s’ha 
plantejat”, i apunta que per a 
aquests casos es podrien contrac-
tar persones de suport i amb 
alguna especialitat cultural.

Fa falta personal per 
sortir més de l’escola

Hi ha veïns que troben  
a faltar més implicació 
de l’escola de música 
amb el barri
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cho de otra manera: Cuende es un trabaja-
dor de Glovo, por lo que ha de disfrutar de 
los derechos de cualquier asalariado.
 El pleno de la sala cuarta del TS ha de-
clarado que la relación existente entre un 
repartidor y Glovo tiene naturaleza labo-
ral. En su escrito, el tribunal argumenta 
que “concurren las notas definitorias del 
contrato de trabajo, examinando en parti-
cular las de dependencia y ajenidad”. Con 
la sentencia, el Supremo niega que Glovo 
sea un mero intermediario en la contrata-
ción de servicios entre comercios y repar-
tidores. Respecto a la relación laboral que 
se establece entre las dos partes, añade que 
la compañía “fija las condiciones esencia-
les para la prestación del servicio, siendo 
titular de los activos esenciales para la rea-
lización de la actividad, y se sirve de repar-
tidores que no disponen de una organiza-
ción empresarial propia y autónoma, que 
prestan su servicio insertados en la organi-
zación de trabajo del empleador”.

En un momento clave
Más allá del torpedo a la línea de flotación 
del modelo de contratación de Glovo y el 
resto de economías de plataforma, susten-
tado en los autónomos, la sentencia judi-
cial abre la puerta al reconocimiento de 
otros casos y de la mejora de las condicio-
nes laborales de los trabajadores. La deci-
sión, además, llega en un momento clave 

Un ‘rider’ de la plataforma digital Glovo realiza un reparto en bicicleta durante los meses de confinamiento.
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David Rodríguez 
BARCELONA

C omo si se tratara de la 
enésima victoria de 
David contra Goliat, 
hace dos años, Isaac 
Cuende, rider despe-
dido de Glovo, decidió 
denunciar a la em-

presa catalana para intentar demostrar 
que detrás de un supuesto intercambio de 
servicios existía una relación laboral. 
Ahora, al final de la batalla, el Tribunal Su-
premo (TS) le ha dado la razón. En una 
sentencia emitida a finales de septiembre, 
el juez falló que los repartidores de la pla-
taforma digital son falsos autónomos. Di-

Una sentencia certifica que 
los ‘riders’ de la plataforma 
son asalariados, por lo 
que los repartidores piden 
regirse por el convenio 
logístico y el Col·lectiu 
Ronda insta a actuar a  
la Inspección de Trabajo

Actualitat Derechos

El Supremo 
desmonta 
el modelo 
laboral  
de Glovo
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con un valor simbólico. El Supremo, la 
máxima instancia judicial del Estado, re-
suelve sobre las divergencias que existían 
hasta ahora entre diversos tribunales y se 
inscribe en el marco de los planes del Go-
bierno central de regular la situación labo-
ral de este colectivo de empleados.

Excluidos de la relación laboral
El abogado que ha defendido a Cuende, 
Luís Suárez Machota, cree que “la sentencia 
impulsa al Gobierno a legislar y clarificar la 
relación laboral”. En este sentido, el letrado 
precisa que el Supremo valida que ya existe 
la “laboralidad entre Glovo y sus trabajado-
res”. Suárez cree que la respuesta del tribu-
nal supone un “paso adelante desde el de-
recho para un sector amplio de la economía 
que está muy precarizado y excluido por las 
empresas de la relación laboral”. Tras la 
sentencia, Glovo ha declarado que esta solo 
hace referencia a un caso concreto y que 
“espera la definición de un marco regulato-
rio por parte del Gobierno y de la Unión Eu-
ropea”. Aún así, intenta quemar los últimos 
cartuchos asegurando que “existen pro-
nunciamientos, como el del Tribunal de 
Justicia de la Unión Europea, que validan el 
modelo”. Pero la afirmación de la firma ca-
talana es incompleta, ya que el texto comu-
nitario es un auto, no una sentencia.
 En el seno de esa exclusión laboral se 
encontraba hasta hace dos años Núria 
Soto, socia fundadora de Mensakas, una 
cooperativa de repartidores barcelonesa 
que se ha erigido en alternativa a los mode-
los de las economías de plataforma, como 
el caso de Glovo. Soto, que había sido tra-
bajadora de esta y que formó la organiza-
ción Riders per Drets, reconoce que la sen-
tencia del TS es un hecho que las entidades 
en defensa de los repartidores estaban per-
siguiendo desde hacía cuatro años: “El Su-
premo no hace más que confirmar que to-
das las plataformas trabajan igual. Son 
empresas que están estafando a la Seguri-

dad Social a través de un modelo econó-
mico que se extiende a otros sectores”.
 Soto cree que a partir de ahora se abre 
un camino para denunciar otros casos. Eso 
sí, reclama “que la Inspección de Trabajo 
disponga de más recursos para aligerar la 
burocracia administrativa”. En el caso de 
Glovo, el proceso ha durado cuatro años. 
La esperanza de Soto es “que las empresas 
contraten en condiciones laborales dignas 
sin saltarse los convenios y aplicando, en 
este caso, el de la logística”. Al contrario de 
lo que señala la compañía, aduciendo que 
existe una confusión legal, la socia de Men-
sakas recuerda que el balance es claro: 34 
sentencias favorables a los repartidores y 
solo una en contra. Así, critica que este tipo 
de plataformas “se amparen en la innova-
ción para saltarse la ley y pisar los dere-
chos laborales de los trabajadores”.

Victoria para los ‘riders’
Núria Soto interpreta la respuesta del Su-
premo como “una victoria de los riders, 
porque lo ha dicho el máximo órgano judi-
cial, al que ya nadie puede replicarle”. En 
una línea similar se expresa Nacho Parra, 
abogado del Col·lectiu Ronda, cooperativa 
jurídica especializada en el ámbito laboral: 
“La sentencia del TS reafirma los criterios 
que ya defendían los tribunales superiores 
de justicia autonómicos, que resolvieron 
que había relación laboral”.
 Parra apunta que “el uso de las nuevas 
tecnologías de las plataformas digitales de 
reparto no las exime de admitir que existe 
una relación de empresa y asalariado”. Am-
parándose en que la práctica de la actividad 
se desarrolla a través de un algoritmo, 
Glovo negaba el supuesto trabajo. La com-
pañía “presta un servicio de transporte que 
sigue existiendo”, comenta Parra, quien 
aclara que la sentencia se refiere a una ver-
dadera relación laboral, basándose en que 
se producen los principios de ajenidad y de-
pendencia. Parra señala que estos supues-
tos “se dan en los medios y en los frutos, ya 
que el teléfono móvil y el vehículo que usan 
los repartidores no determinan el funciona-
miento del servicio, sino que se requiere al 
rider y a la aplicación”. Parra insiste en que 
los frutos de la actividad y su rendimiento 
económico los recibe Glovo, por lo que los 
repartidores no pueden establecer el precio 
del servicio ni disponen de la libertad de es-
coger sus horarios.
 Detrás de este control exhaustivo de sus 
movimientos, disfrazado de una aparente 
flexibilidad, se esconde una relación labo-
ral. Al final, la sentencia concluye que son 
trabajadores por cuenta ajena, que tienen 
que estar dados de alta en la Seguridad So-
cial. Nacho Parra espera que ahora actúe 
de oficio la Inspección de Trabajo para que 
desmonte un sistema que califica como 
“feudal”. El reto del Gobierno es lograr en-
cajar el uso de las nuevas tecnologías en las 
relaciones y reglamentos laborales.

La sentencia concluye 
que son trabajadores por 
cuenta ajena que tienen 
que estar dados de alta

La cooperativa 
Mensakas, alternativa  
a las economías  
de plataforma

El TS identifica “las notas 
definitorias del contrato 
de trabajo” en la relación 
entre un ‘rider’ y Glovo

los repartidores no sean penalizados 
cuando rechacen un pedido o se des-
conecten de la aplicación. “El cambio 
normativo nos haría entrar en un nivel 
de inestabilidad, exclusión e incerti-
dumbre nunca antes vistos”, lamentan 
en Repartidores Unidos. Así justifican 
la creación de la iniciativa para “man-
tener y mejorar el modelo laboral”, ya 
que la alternativa de ser asalariados 
les “perjudica seriamente”.
 Riders per Drets acusa a Reparti-
dores Unidos de ser “una asociación 
que tiene tratos con la empresa Glovo 
y que practican el sindicalismo ama-
rillo”. La socia fundadora de Mensaka 
Núria Soto lamenta que “sean traba-
jadores que solo se quejen con una 
sentencia del Supremo, pero no 
abran la boca cuando, en pleno confi-
namiento, Glovo decidió rebajar un 
50% la tarifa de los riders”. Mientras 
la ley no lo clarifique, seguirá el de-
bate entre dos visiones opuestas de 
los repartidores del siglo XXI.

D. R.  
BARCELONA

Las economías de plataforma como 
Glovo, Deliveroo o Uber muestran 
también una cara insólita: la de los 
trabajadores que desean mantener el 
modelo actual y seguir siendo autó-
nomos. Un grupo de 200 empleados 
agrupados en la entidad Repartidores 
Unidos “prefieren autoexplotarse tra-
bajando 12 horas ganando más di-
nero que ser explotados como asala-
riados”. Es su respuesta al anuncio de 
la ministra de Trabajo, Yolanda Díaz, 
de que el Gobierno trabaja en una ley 
para regular esta nueva realidad.
 Los repartidores, que se moviliza-
ron el pasado junio en Barcelona con-
tra los cambios previstos en la legisla-
ción, forman parte de la Asociación 
Profesional de Repartidores Autóno-
mos (APRA) y la Asociación Autó-
noma de Riders (AAR). Sus reivindi-
caciones se oponen a las de Riders per 
Drets, que se muestran favorables a 
convertirse en asalariados. 
 Repartidores Unidos demanda 
una regulación de las plataformas di-
gitales similar a la francesa, en la que 
se adapta la figura del trade digital 
(autónomo dependiente), dotándola 
de más coberturas y derechos labora-
les. El colectivo insiste en mantener 
las circunstancias actuales: “Cual-
quier cambio nos haría tener condicio-
nes peores, con un salario menor, al 
no poder trabajar más de 40 horas se-
manales y con un horario fijo”. Una de 
sus propuestas implica usar el sistema 
Stuart, implantado aquí por Deliveroo 
y por Uber en EE. UU., de forma que 

Un colectivo de 
trabajadores quiere 
mantener el sistema
Repartidores Unidos 
cree que la alternativa 
de ser asalariados 
les perjudica y recibe 
críticas de “amarillismo” 
de Riders per Drets

“El cambio normativo 
traería inestabilidad, 
exclusión e 
incertidumbre”

Repartidores Unidos 
se opone a Riders per 
Drets: defiende seguir 
siendo autónomos
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International Welcome Days de la UAB, respetando las distancias de seguridad.

Joana Costa 
BARCELONA

E s el último curso en la uni-
versidad y probablemente 
la última oportunidad para 
vivir una experiencia aca-
démica y vital en el extran-
jero. ¿Qué hacer? Muchos 
estudiantes inicialmente 

seducidos por la marca Erasmus no viajarán 
a ninguna universidad europea en medio 
de la pandemia. Otros, en cambio, han de-
cidido arriesgarse y seguir adelante pese al 
momento histórico que les ha tocado vivir.
 Entre los estudiantes que llegan a Cata-
lunya, la rusa Svetlana Alypova, de la Eras-
mus Student Network (ESN), realiza su in-
tercambio en la Pompeu Fabra. “Era mi 
última oportunidad de participar en el pro-
grama Erasmus. Tenía tantas ganas que 
nada me podría parar”, ni su madre médico. 
Pese a todo, Alypova sabe que no es un año 
normal: “Ya estoy notándolo, porque me 
gustaría salir más con la gente de Erasmus, 
ir de fiesta, organizar eventos, y la verdad es 
que también me gustaría asistir más a las 
clases presenciales”, aunque señala que hay 
que acostumbrarse a la nueva realidad.
 En el último curso del superior de con-
servatorio, la granadina Mari Carmen Lo-
rente, también de la ESN, acaba de viajar a 
Nápoles: “Siempre he querido realizar el 
Erasmus y éste era mi último año”. Pese a 
una burocracia algo “más compleja”, ha 
decidido arriesgarse: “Era ahora o nunca, 
y me lancé”. Su familia la ha apoyado en 
todo momento, aunque admite: “Están 

preocupados por la compleja situación. In-
tentaron hacerme ver que podía quedarme 
en España, pero, pese a que no lo lograron, 
me apoyan en todo”. Sobre los estudiantes 
españoles trasladados a Nápoles, asegura: 
“Hemos venido con ganas de vivir la expe-
riencia aunque tengamos limitaciones”.
 En Catalunya, la Generalitat todavía no 
dispone de datos actualizados sobre estas 
becas y remite al Servicio Español para la 
Internacionalización de la Educación 
(Sepie), la Agencia Nacional del programa 
Erasmus+ en España. Este organismo ha 
lanzado un sondeo entre los centros espa-
ñoles sobre la movilidad prevista para el 

primer semestre de este curso, y se estima 
una reducción aproximada de cerca del 
40% con respecto a los años anteriores.
 Como termómetro, su directora, Coral 
Martínez Íscar, precisa que en la convoca-
toria Erasmus+ de este año se han adjudi-
cado 60.337 movilidades en el sector de la 
educación superior, de las que la mayoría 
(53.195) son para estudiantes, y el resto 
son para personal docente y de administra-
ción y servicios. Según detalla, los destinos 
favoritos de los estudiantes españoles han 
sido Italia (21,2 %), Reino Unido (10,8 %), 
Alemania (9,4 %), Francia (9,2 %) y Polo-
nia (9,1 %). Y las comunidades autónomas 
que más alumnos mandan al extranjero 
son Madrid, Andalucía y Catalunya, esta 
última con 7.852 estudiantes.
 Según detalla la directora, la informa-
ción que les llega en tanto que agencia esta-
tal del programa es que “la mayor parte de 
las universidades europeas están haciendo 
todo lo posible para ofrecer una enseñanza 
presencial” y, si esta no se puede llevar a 
cabo debido al obligado mantenimiento de 
la distancia de seguridad entre los alum-
nos, lo harán de manera mixta. “La Comi-
sión Europea espera que los estudiantes 
Erasmus+ puedan realizar su estancia de 
manera presencial cuando sea posible, y de 

Svetlana hace un 
intercambio en la UPF;  
ni su madre médico  
ha podido impedirlo

En Catalunya la 
movilidad podría 
reducirse un 40%  
en el primer semestre

Actualitat Estudios superiores

Erasmus a 
medio gas: la 
covid reduce 
la movilidad 
internacional

En las fronteras españolas  
no se impone ninguna restricción 
a los estudiantes si en los países 

de origen tienen permitido  
venir a estudiar.

ACN

La pandemia del 
coronavirus no ha podido 
con las ansias de los 
estudiantes universitarios 
de realizar estos programas 
de intercambio en otros 
países del mundo, si bien 
las becas han bajado  
este año a casi la mitad
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manera combinada –blended mobility– si se 
comienza el curso con una enseñanza vir-
tual, bien desde el país de origen, bien 
desde el país de destino, cuando las circuns-
tancias de la pandemia así lo aconsejen”, 
asegura. Martínez Íscar insiste en resaltar 
la importancia que tiene este programa, 
“buque insignia de la construcción euro-
pea, abriendo las mentes y enriqueciendo 
las vidas de los ya más de 10 millones de 
personas” que han participado en él.

España, favorita desde 2001
Según datos de la Comisión Europea en su 
Informe Anual Erasmus+ 2018, publicado 
a finales de enero de 2020, España sigue 
ocupando el primer puesto en recepción 
de estudiantes Erasmus+ de educación su-
perior, con 51.321 movilidades, “muy por 
delante” de Alemania, Reino Unido, Fran-
cia o Italia, una posición que sigue mante-
niendo de manera ininterrumpida desde 
2001. En cuanto al envío de alumnos, los 
estudiantes españoles ocupan el tercer 
puesto, con 40.226 movilidades, “justo por 
detrás de Francia y Alemania”.
 Entre las universidades con más estu-
diantes extranjeros de Catalunya, la Univer-
sitat de Barcelona (UB) ha registrado para 
este curso una caída de la demanda de 

alumnos foráneos. “Estamos en cifras glo-
bales de un 57% menos respecto al curso 
anterior”, explican fuentes el centro, que 
aseguran que desde la universidad “en prin-
cipio se está animando a que los alumnos se 
vayan, siempre que se pueda”, si bien les ad-
vierten de que deben ser muy cuidadosos y 
seguir las recomendaciones sanitarias. “En 
función de los destinos y en la mayoría de 
los casos, quienes se querían ir en el marco 
del programa Erasmus a Europa lo han po-
dido hacer”, señalan estas fuentes de la UB, 
mientras que en la movilidad extracomuni-
taria, “especialmente en el continente ame-
ricano”, se han cancelado buena parte de 
los programas. Para los estudiantes que lle-
gan al centro, la UB se esfuerza en actuali-
zar la información de sus portales, para que 
dispongan de “todos los datos posibles”.
 En la segunda universidad catalana con 
más movilidad, la Universitat Autònoma de 
Barcelona (UAB), el vicerrector de Relacio-
nes Internacionales y Alumnos, Màrius 
Martínez, asegura que la tendencia ha sido 
de caída, con un 31% menos de Erasmus 
que se marchan. Si el pasado año salieron 
865 alumnos, este curso lo harán solo 598 
estudiantes. En el otro lado, entre los estu-
diantes extranjeros que cada año visitan la 

universidad, el centro registra una caída del 
41%, al venir 326 estudiantes frente a los 
555 del año pasado. Para los alumnos que 
se marchan, la universidad ha optado por 
“intentar que aplacen al segundo semestre” 
su experiencia, con la idea de que segura-
mente “las cosas estarán más controladas”, 
pese a la incertidumbre del momento.
 Entre los que han acabado quedán-
dose, Martínez señala tres perfiles: “Los 
que no lo ven claro y renuncian; los que 
iban a ir a una universidad que ahora no 
acepta estudiantes internacionales, y los 
que directamente sufren las restricciones 
impuestas a estudiantes procedentes de 
España”. Cabe destacar que en las fronte-
ras españolas no se impone ninguna res-
tricción a los estudiantes si en los países de 
origen les dejan venir. Además, Martínez 
asegura que las universidades catalanas si-
guen al unísono las directrices de las auto-
ridades sanitarias en este terreno, ya que 
se podría caer en algo “muy discrecional”.
 “La preocupación es global”, opina Mar-
tínez, que señala que no hay precedentes de 
una situación similar, aunque señala que 
otros acontecimientos internacionales, 
como el Brexit, habían dado pistas de la “in-
certidumbre” sobre el intercambio de 
alumnos. “No sabemos si a los británicos 
que vengan les tenemos que cobrar las tasas 
como extracomunitarios, o si se les podrá 
hacer un seguro normal. Y a los estudiantes 
de aquí, a la inversa”, dice sobre la salida 
del país de la Unión Europea. También Do-
nald Trump ha sembrado dudas en quienes 
aspiran a estudiar en EE. UU., asegura. Es-
tos casos, más localizados en el espacio, se 
suman a la pandemia y han hecho cambiar 
las peticiones de los alumnos este curso: 
“Los destinos han cambiado por las restric-
ciones y la inseguridad”. Ahora, los países 
preferidos por los estudiantes de la UAB en 
Europa son Italia, Alemania y Reino Unido.

La Autònoma ha optado 
por “intentar que los 
programas se aplacen  
al segundo semestre”

En la UB se está 
animando a que los 
alumnos se vayan, 
“siempre que se pueda”

U
A

B

U
A

B

Un grupo de alumnos en la UAB, separados por hileras de pupitres vacíos.
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El vicerrector de Relaciones 
Internacionales y Alumnos de  
la UAB, Màrius Martínez, celebra 
que Europa haya acelerado una 
vía intermedia para quienes se 
han quedado sin poder hacer  
su Erasmus: la posibilidad de 
matricularse en asignaturas de 
grandes universidades y seguir  
las clases en línea desde sus 
casas, una opción que, sin embar-
go, elimina la inmersión en el país 
de destino. “El estudiante busca 
una experiencia integral y va a 
universidades donde los recursos 
son un valor añadido, como los 
laboratorios”, añade Martínez, 
aunque admite que estos Eras-
mus en línea también constituyen 
una “oportunidad de exponerse a 
entornos académicos internacio-
nales”. La estudiante de la UAB 
Júlia Lillo, que ha estado de 
intercambio en Japón antes  
de la pandemia, asegura que las 
matriculaciones en asignaturas  
en centros de otros países desde 
la ciudad de origen “no pueden 
compararse con un intercambio 
en el extranjero”, si bien “eso es 
mejor que abandonarlo por 
completo”. En cualquier caso,  
Lillo aconseja a los estudiantes 
que no renuncien a marcharse: 
“En ningún caso creo que renun-
ciar al intercambio sea la decisión 
correcta”, ya que para ella es una 
experiencia enriquecedora que 
ayuda a conectar con otra cultura.

La alternativa de  
las clases en línea
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El presidente del Gobierno español, Pedro Sánchez, durante la presentación del plan de inversiones del fondo europeo.

El presidente expuso 
este miércoles las líneas 
maestras de su plan  
de reconstrucción, en  
un acto dirigido sobre  
todo a la Unión Europea

Manuel Sánchez 
Alejandro López de Miguel 
MADRID

E l presidente del Gobierno, 
Pedro Sánchez, anunció 
este miércoles que quiere 
concentrar la inversión de 
los fondos europeos en los 
próximos tres años, por lo 
que el Ejecutivo prevé in-

vertir un total de 72.000 millones de euros 
en este período, con la creación de hasta 
800.000 puestos de trabajo como objetivo 
prioritario. Según sus estimaciones, esta 
inyección de recursos permitirá además 
que el Producto Interior Bruto (PIB) crezca 
en un 2,5%. Sánchez indicó que, aunque el 
fondo europeo de reconstrucción –que 
dota a España con 140.000 millones de eu-
ros, entre préstamos y transferencias– 
abarca hasta 2026, quiere impulsar cuanto 
antes su aplicación para acelerar lo más 
posible la recuperación económica del 
país. De hecho, también anunció que 
27.000 millones del fondo europeo se in-
corporarán ya a los próximos Presupuestos 
Generales del Estado para 2021, y serán 
adelantados por el Ejecutivo.

Cuatro grandes ejes
Pedro Sánchez compareció el miércoles 
para explicar las líneas maestras de su Plan 
de Recuperación, Transformación y Resi-
liencia de la Economía, con medidas a de-
sarrollar entre 2021 y 2023, último año de 
legislatura. De estos 72.000 millones, 
59.000 vendrán del fondo de recuperación 
y resiliencia, y 12.400 millones del Re-
act-EU, un fondo anterior al del plan de re-
cuperación, con objetivos más inmediatos.
 Las medidas concretas en cuestión, 
además, se vertebran en torno a cuatro 

grandes ejes: la transición ecológica; la 
transformación digital; la igualdad entre 
hombres y mujeres; y la cohesión social y 
territorial de España. Así, en un discurso 
de aproximadamente una hora, el presi-
dente del Gobierno desgranó los objetivos 
para estas inversiones, incidiendo en que 
la mayor parte de los recursos irán destina-
dos a cuestiones relacionadas con la trans-
formación ecológica –un 37%–, y a la mo-
dernización digital –un 33%.
 Entre ellas, destaca apostar por la elec-
trificación de la movilidad –espera logar 
que en el año 2023 haya otros 250.000 ve-
hículos eléctricos nuevos en circulación–; 
por la rehabilitación de medio millón de vi-
viendas para hacerlas más eficientes ener-
géticamente; por la formación digital de 
150.000 empleados públicos; por crear 
200.000 plazas de formación profesional 
en cuatro años; y por reformar el modelo 
de atención a dependientes, para que, en 
tres años, 870.000 de estas personas reci-
ban servicios de teleasistencia desde sus 
domicilios.
 La comparecencia fue anunciada a 
bombo y platillo en los días anteriores, y es-
taba bien estudiada: Sánchez estaba solo 
en una sala de Moncloa, flanqueado por 

efectos de la pandemia del coronavirus, 
Sánchez defendió que este plan va a servir 
para impulsar “una nueva modernización 
de España”. Esta pandemia, apuntaba, “ha 
acelerado los cambios que ya veíamos ve-
nir”, y ahora no solo toca recuperar el PIB 
perdido, sino lograr que el crecimiento 
económico se construya sobre “pilares más 
robustos”, y sea “más sólido y sostenible”.
 A su vez, Sánchez ha incidido en sus lla-
madas al resto de fuerzas políticas para 
que se sumen a los Presupuestos –cuyo bo-
rrador ultima el Ejecutivo–, así como a la 
agenda de reconstrucción: “Nunca, desde 
los tiempos de la Transición, nuestro país 
ha necesitado tanto la unidad y la coopera-
ción de todas las fuerzas políticas”, apun-
taba, reclamando “el fin de cualquier blo-
queo institucional” –en alusión al PP–; y 
afirmando confiar en que las fuerzas polí-
ticas adopten “el camino del acuerdo”, en 
lugar del “camino de la antipolítica”.

Eliminar trabas administrativas
En otro orden de cosas, que la compare-
cencia iba dirigida a Europa se hizo evi-
dente no solo por el tono solemne y el re-
fuerzo con la presencia virtual de todos los 
ministros, sino también por la forma. De 
hecho, Sánchez anunció que el Ejecutivo 
aprobará un real decreto para eliminar “to-
das las trabas administrativas”, todos los 
“cuellos de botella”, que dificulten el re-
parto y la utilización de los fondos euro-
peos, de forma que estos recursos no se 
queden paralizados en Europa, como ha 
ocurrido en otras ocasiones. “Este Go-
bierno hará las reformas legales necesarias 
para que se ejecuten los fondos de forma 
ágil y transparente”. “La burocracia no 
puede impedir la transformación y moder-
nización que necesita nuestro país”, zanjó.

Los 800.000 puestos 
de trabajo de Sánchez

El plan contempla 
rehabilitar viviendas 
y formar digitalmente  
a empleados públicos

El Gobierno contará con 
27.000 millones de euros 
del fondo europeo en los 
nuevos Presupuestos
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Actualitat Recuperación económica

dos banderas de España y de la UE –el men-
saje parecía destinado a Europa–, y tras él, 
en una pantalla, apareció primero la ima-
gen de todos los miembros del Gobierno, 
que siguieron el acto por separado.
 Tras un repaso a las medidas puestas en 
marcha por el Gobierno para paliar los 

Sánchez: “La burocracia 
no puede impedir 
la transformación y 
modernización del país”
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FARC, 50 de los cuales han sido asesinados 
este año, unos 224 excombatientes desde 
la firma del acuerdo de paz.
 Por no quedarnos con los ejemplos ob-
vios, si uno atraviesa Colombia desde Cú-
cuta hasta Ipales sorteando las fosas co-
munes llega hasta Ecuador, otra nación 
que ha desaparecido misteriosamente de 
la actualidad informativa. Una pista: 
“Ecuador avanza en la liberalización del 
mercado de combustibles un año después 
de las protestas” (El País, 30/09/2020). El 
presidente ecuatoriano, Lenín Moreno, y 
los ministros de Energía y Finanzas firma-
ron un nuevo decreto que eliminaba el mo-
nopolio en la importación de combustibles 
para uso industrial y comercial de Petro-
ecuador, la petrolera estatal, y liberalizaba 
el mercado. “Las empresas públicas que, 
hasta ahora, se encargaban de adquirir y 
distribuir el combustible que ingresaba el 
país con exclusividad deberán facilitar la 
infraestructura a los nuevos actores, según 
la orden presidencial, a cambio de una ta-
rifa razonable”, precisaba el rotativo. Pero 
mejor no informemos mucho, no sea que 
nos acusen de tu quoque o, como dicen 
ahora, de whataboutism.

Las protestas contra el 
Gobierno y los asesinatos 
contra activistas continúan 
en el país pese a la más 
bien escasa cobertura 
informativa, sobre todo 
en comparación con otros 
Estados del subcontinente

golpean hacia abajo, no hacia arriba”, ex-
plicaba el autor: “La nación que es más po-
derosa, o que está más segura de su supe-
rioridad moral, le dice a la nación mala 
que es mala, y cuando la nación mala 
quiere contraatacar o decir ‘a ti realmente 
no te importan los derechos humanos, lo 
único que quieres es aplastar a tus enemi-
gos’ o ‘en realidad somos la opción menos 
mala aquí’, la nación buena oficial se mues-
tra consternada por su impertinencia: 
‘¡Cómo te atreves! Yo establezco los térmi-
nos del debate, no tú, nadie me está juz-
gando a mí aquí, es a ti a quien estamos 
juzgando’. [...] El whataboutism es mo-
lesto para quienes están en el poder por-
que es efectivo: no dejéis que empleen un 
término frankensteiniano falsamente eru-
dito y francamente incoherente para des-
acreditar a sus críticos”. Si usted es un con-
sumidor hardcore de medios, guarde este 
parágrafo en alguna parte porque vale 
para otros muchos casos.
 Valga esta prolija introducción para ha-
blar del tema que hoy nos ocupa y que, con 
mucha suerte, solo le sonará al lector por 
la escasa atención que nuestros medios 
han dedicado al tema, a pesar de que, se-
gún el Instituto Nacional de Estadística, en 
España viven 206.179 ciudadanos de ese 

El tema, con suerte, solo 
le sonará al lector por 
la escasa atención de 
nuestros medios

C omencemos por el 
dato: según el Insti-
tuto de Estudios para 
el Desarrollo y la Paz 
(Indepaz), en lo que va 
de año más de 220 di-
rigentes sociales y sin-

dicales han sido asesinados en Colombia, 
sin que ello provoque ningún respingo en 
las redacciones de los principales medios. 
En latín se llama tu quoque: un viejo re-
curso retórico consistente en desviar la 
atención sobre un razonamiento apun-
tando a la inconsistencia, frecuentemente 
moral, y por tanto hipocresía, de quien lo 
propone, y que se considera una falacia 
porque la conclusión no se sigue de las pre-
misas. Al lector le sonará más por la des-
cripción que por el nombre, y quizá in-
cluso más por su nombre en inglés: 
whataboutism. Como a comienzos de año 
señalaba Vincent Bevins en The Outline, 
con el tiempo la acusación de whatabou-
tism se ha convertido ella misma en una 
suerte de falacia, un arma arrojadiza fre-
cuente en foros poco dados a la reflexión 
como las redes sociales y muchos de los es-
pacios en los medios de comunicación.
 “La mejor defensa contra la acusación 
de hipocresía  –escribía Bevins– es sencilla-
mente no ser hipócrita”. Quienes acusan a 
otro de whataboutism son “personas que 

Silencios
‘What about 
Colombia?’

Àngel Ferrero

“La mejor defensa contra 
la hipocresía es no ser 
hipócrita”, decía Vincent 
Bevins en ‘The Outline’

país. No hablamos ni de Venezuela, ni de 
Cuba ni de Nicaragua –tras el golpe de Es-
tado, Bolivia ya no cuenta como eje del 
mal–, sino de Colombia. El 30 de septiem-
bre el presidente de la Junta de Acción Co-
munal de la Vereda Sabanitas, Jorge Quin-
tero, fue asesinado por sicarios en 
Dosquebradas. Un día después era asesi-
nado el profesor Campo Elías Galindo, 
coordinador del movimiento de izquierdas 
Colombia Humana en la ciudad de Antio-
quia. Quien esto escribe –que no es espe-
cialista en la región– se enteró por dos no-
tas de las agencias Europa Press y EFE que 
se reprodujeron en algún medio sin editar. 
De un modo no muy diferente se despacha-
ron las protestas contra la corrupción, la 
brutalidad policial y las políticas económi-
cas del Gobierno de Iván Duque Márquez, 
así como a favor del proceso de paz, y que 
han dejado al menos 17 muertos y cientos 
de heridos. De acuerdo con la ONU, desde 
comienzos de este 2020 Colombia ha re-
gistrado al menos 42 masacres, la cifra más 
elevada desde que se firmó en 2016 el 
acuerdo de paz con las FARC. En su in-
forme, la ONU también condena la violen-
cia contra antiguos combatientes de las 

Revista de premsa

¿Por qué no se informa bien de Colombia? La respuesta no es muy compleja. 
Tras dar cuenta de su fidelidad al consenso de Washington, en 2018 se convir-
tió en el primer global partner de la OTAN en Latinoamérica. Colombia también 
se ha colado en la campaña electoral en Estados Unidos: estos días los medios 
recordaban cómo Joe Biden se jactó en una entrevista en julio con la CNN  
de ser “uno de los arquitectos del Plan Colombia”, el apoyo multimillonario  
al ejército de ese país para poner fin al conflicto.

JOE BIDEN, ARQUITECTO DEL ‘PLAN COLOMBIA’
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En lo que va de año, 
más de 220 dirigentes 
sociales y sindicales  
han sido asesinados
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Cultura Biennal de Pensament

Un debat al CCCB, en el marc de la primera edició de la Biennal de Pensament, el 2018.

Lídia Penelo 
BARCELONA

C om deia el Capità En·
ciam, els petits canvis 
són poderosos. Sobre·
tot si són canvis fruit 
d’un procés participa·
tiu i obert. Fomentar el 
debat per provocar re·

flexions, i de passada potenciar canvis, és 
un dels objectius de la segona edició de la 
Biennal de Pensament Ciutat Oberta, un 
nom que pot semblar críptic i que presenta 
una activitat només pensada per a quatre 
ments privilegiades; però la cosa no va 
d’això. La Biennal de Pensament Ciutat 
Oberta és el paraigua que aixopluga les 
més de 85 activitats que del 13 al 18 d’oc·
tubre s’han organitzat en diferents punts 
de la ciutat per parlar de les transformaci·
ons del món. Un detall que evidencia la vo·
luntat horitzontal de tot plegat és que, per 
no centralitzar els actes en un sol lloc, 40 
espais repartits per tota la ciutat acolliran 
les més de 85 activitats, com ara la plaça 
Joan Coromines, el CCCB, la Model, la Fa·
bra i Coats, els Jardins d’Agustí Centelles o 
el Centre Cívic Can Felipa. Dirigides a tots 
els públics i amb llenguatges i formats di·
versos, totes aquestes propostes convida·

ran a la reflexió col·lectiva, i s’hi han impli·
cat 42 entitats i projectes organitzant la 
+Biennal, que aplega 40 activitats paral·
leles al programa oficial.
 Partint de tres eixos molt definits, la de·
mocràcia, la tecnologia i la ciutat, els més 
dels 174 participants plantejaran qüesti·
ons sobre aquest canvi d’època que ens ha 
tocat viure. “Tenim problemes del segle 
XXI que abordem amb idees del XX i instru·
ments del XIX, com va dir Madeleine Al·
bright, i es tracta de mirar com aconse·
guim idees del segle XXI”, apunta Joan 
Subirats, regidor de cultura de l’Ajunta·
ment de Barcelona. Subirats ja fa més d’un 
any que treballa amb tot l’equip organitza·
dor per crear un marc plural, divers, inter·
generacional i internacional que generi 
projectes de futur realistes i sostenibles.
 Ara bé, la crisi sanitària de la covid·19, 
a banda de modificar el format de la Bien·
nal, també ha condicionat alguns dels seus 
continguts. “Ja que havíem parlat de cen·
trar la Biennal en ‘Democràcia, tecnologia 
i ciutat’, amb la preocupació pel futur com 
a element transversal, quan va començar 
la pandèmia vam parlar amb els comissa·
ris perquè no podíem deixar d’abordar els 
efectes del coronavirus. Pel que fa a la de·
mocràcia, el populisme i les fake news es·
tan més que mai a l’ordre del dia. Pel que 
fa a la tecnologia, la pandèmia ha desen·
volupat el teletreball, l’educació digital i 
els efectes brutals d’adquirir productes en 
línia, per no parlar del tema de si la densi·
tat demogràfica de les ciutats facilita els 
contagis..., i de tot això sorgeixen moltes 
preguntes. A més, teníem la sensació que 
hi havia una mirada molt distòpica i 
volíem enfocar·ho d’una manera més opti·
mista”, apunta Subirats.
 Malgrat les restriccions actuals, s’han 
aconseguit programar 45 activitats pre·
sencials. I els participants residents a l’es·
tranger hi intervindran telemàticament o 
amb peces audiovisuals creades per a l’oca·
sió. En aquest sentit, durant la Biennal s’es·

trenarà el projecte de creació audiovisual 
Un vocabulari per al futur, amb 15 peces 
originals sorgides de la col·laboració entre 
una trentena d’escriptors, cineastes, artis·
tes visuals i pensadors locals i internacio·
nals. Les peces es projectaran per primera 
vegada durant les sessions presencials i 
després es podran trobar a través de les 
xarxes i la pàgina web de la Biennal.

 Incertesa i inestabilitat són dues parau·
les molt presents en el fil que lliga aquesta 
segona edició de la Biennal, però també la 
constatació que ens trobem en un canvi 
d’època. “Això vol dir que es donen unes de·
terminades característiques que ho indi·
quen, com va passar amb el fordisme o amb 
la Revolució Industrial; vol dir que les coses 
estan canviant radicalment, i en aquest inici 
de segle XXI tenim la combinació de la crisi 
econòmica, l’omnipresència de la tecnolo·
gia i una pandèmia mundial... i això ens 
obliga a repensar·ho tot”, sosté Subirats. 
 Entre les moltes converses a les quals es 
podrà assistir destaca la del dissabte 17 
d’octubre a les 18 h a la Fabra i Coats, on es 
parlarà d’accions col·lectives contra el feu·
dalisme digital. Ho faran dos experimentats 
activistes italians: l’especialista en segure·
tat Claudio Agosti i Simona Levi, que seran 
moderats per la periodista Karma Peiró.
 De tot plegat, Joan Subirats no aspira a 
treure’n una conclusió, perquè apunta que 
“l’objectiu és acostar a la ciutadania, en el 
sentit més ampli possible, debats que ens 
afecten directament. Aquí volem portar els 
experts i que parlin a tothom i per a tothom. 
Volem fer·ho de forma molt horitzontal, 
per això no hi ha inauguracions ni cloen·
des, tot és l’espai del debat i la possibilitat 
de fer·ho arreu”, argumenta Subirats.

Claudio Agosti i Simona 
Levi parlaran d’accions 
col·lectives contra  
el feudalisme digital

La pandèmia convida 
a pensar en les ‘fake 
news’, el teletreball  
o les compres online
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REFLEXIONS 
SOBRE UNA 
SOCIETAT 
D’INCERTESES
LA CITA DEBAT SOBRE EL 
FUTUR DE LA DEMOCRÀCIA, 
LA TECNOLOGIA I LA CIUTAT. 
DEL 13 AL 18 D’OCTUBRE 
S’HAN ORGANITZAT MÉS  
DE 85 ACTIVITATS 
PER PARLAR DE LES 
TRANSFORMACIONS QUE  
ES DONEN ARREU DEL MÓN

Espais com la plaça  
Joan Coromines, el 
CCCB, la Model o Can 
Felipa acolliran actes
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Si no hi hagués una pandèmia mundial, 
l ’escriptora canadenca Margaret 
Atwood hauria passat uns dies a Barce-
lona per participar en la Biennal de Pen-
sament Ciutat Oberta el dimarts 13, en 
la sessió Mirar el futur. Malgrat tot, l’au-
tora d’El conte de la serventa conversarà 
per videoconferència amb la periodista 
Anna Guitart. A més, Maria Cabrera re-
citarà alguns dels poemes d’aquesta 
mestra de la creació de distopies, uns 
poemes traduïts al català per Montser-
rat Abelló. Abans de l’aparició de Mar-
garet Atwood, el poeta Enric Casasses, 
acompanyat pel músic Ilia Mayer, pre-
sentarà un manifest poètic per al futur i 
posarà nom a algunes de les esperances 

Els impactes visibles de la crisi climàtica 
estan situant al centre de l’imaginari 
col·lectiu la idea de col·lapse general. 
Carlos Taibo, professor de ciència polí-
tica i autor de diversos llibres sobre el 
col·lapse, i Marina Garcés, professora 
de filosofia, escriptora i exploradora del 
que ella mateixa defineix com a època 
pòstuma, exploraran les causes i la ma-
teixa idea de col·lapse, i suggeriran ma-
neres d’afrontar-lo col·lectivament. Ho 
faran el divendres dia 16 a les 17.30 h al 
Centre Cívic Can Felipa.

El populisme s’ha instal·lat en la demo-
cràcia. I si bé podem identificar les polí-
tiques populistes i les campanyes elec-
torals populistes, no hi ha un acord 
sobre el significat i l’abast d’aquest con-
cepte. Ni tan sols sabem si és la causa 
d’una degradació de la democràcia o un 
símptoma d’aquesta. Els contextos de 
crisi es mostren fèrtils per a les dreceres 
populistes. És possible tornar a insuflar 
vida als procediments de la democrà-
cia? De tot això se’n parlarà el dimarts 
dia 13 a les 19.30 h a la Model.

L. P. 
BARCELONA

Plantejar interrogants com a oportunitats 
de canvi. Per exemple, com es pot canviar 
la cultura de dret al consum de serveis per 
una altra que es basi en la gestió reflexiva i 
comunitària dels recursos? O com podem 
convertir les ciutats en espais més habita-
bles i sostenibles? Aquests són alguns dels 
debats que es podran seguir a la Biennal de 
Pensament, que ha estat articulada per un 
consell assessor format per gent tan di-
versa com l’arquitecte Josep Ferrando, el 
professor de filosofia moral i política Da-
niel Gamper; el dissenyador i activista 
Adrià Garcia Mateu;  l’arquitecta, investi-
gadora i cantautora Núria Moliner; la pe-
riodista i investigadora Marta Peirano; i el 
professor de filosofia César Rendueles. Tots 

ells han ajudat a compondre la segona edi-
ció d’aquesta Biennal en què tindran veu 
90 expertes, 77 experts i set col·lectius.
 Oferir una diversitat real era un dels re-
quisits per traçar el programa de la Bien-
nal. Per això, s’han buscat diferents punts 
de vista i diverses disciplines i camps de co-
neixement, com ara el pensament, l’art, 
l’activisme i la ciència, alguns més radicals 
i altres més conservadors.
 Entre les veus que participen en la Bien-
nal, ja sigui abordant temes tecnològics, 
urbanístics o democràtics, hi ha l’escrip-
tora Irene Solà, l’arquitecte Hashim Sarkis, 
el sociòleg Mike Davis, la filòsofa Marina 
Garcés, l’antropòloga Yayo Herrero, el ca-
tedràtic de filosofia política Daniel Innera-
rity, la doctora en geografia Mara Ferreri, 
l’especialista en planificació urbana Tomás 
Díez, els activistes Sasha Constanza- 
Chock, Peter Frase o Òscar Guayabero; i el 
científic Neil Gershenfeld, l’epidemiòleg 
Manuel Franco o la filòsofa Helen Hester, 
per esmentar-ne només alguns.

Una cita lligada a la poesia  
i que fuig de les distopies

La idea del 
col·lapse general

Els paranys 
del populisme

Una festa de les idees 
fonamentada en  
la diversitat de criteris

i les decepcions que acompanyen aquesta 
paraula. Aquesta cita connecta amb el 
festival Barcelona Poesia 2020, perquè 
els organitzadors de la Biennal van creure 
que, després de tot el que estem vivint en 
els darrers mesos, potser és un bon mo-
ment per allunyar-nos de les distopies i 
explorar noves oportunitats.
 La clausura del Barcelona Poesia 2020 
serà el 18 d’octubre i també connecta 
amb la Biennal amb un recital per pensar 
el futur a través de joves poetes d’arreu 
del món, com ara Koleka Putuma, l’es-
criptora i performer palestina Farah 
Chamma, el poeta gallec Elias Knorr, el fi-
lòsof italià Francesco Deiana, i la neerlan-
desa Ellen Deckwitz, entre altres.

El tinent d’alcaldia Joan Subirats i els assessors de la segona Biennal de Pensament.

Margaret Atwood, autora d’‘El conte de la serventa’, l’any passat a Londres.

Irene Solà, Marina 
Garcés, Yayo Herrero  
i Daniel Innerarity,  
entre els participants

LA BIENNAL DONARÀ VEU  
A 90 EXPERTES, 77 EXPERTS 
I SET COL·LECTIUS, ALGUNS 
AMB POSICIONAMENTS 
RADICALS I ALTRES DE  
MÉS CONSERVADORS
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Cultura Recomanacions literàries

Assassinats, corrupció i  
algunes vides extraordinàries

Lídia Penelo   |   Barcelona

Si els canvis t’espanten i l’evolució de les 
parelles et sembla un bon argument de ciència-
ficció, estàs de sort, perquè Marta Orriols  
acaba de publicar nova novel·la. L’autora  
té l’art d’explicar algunes de les coses que 
passen quan la joventut cronològica desapareix 
i quan la dificultat de comunicar-nos és una 
frontera infranquejable.

Dolça introducció al caos
Marta Orriols
Periscopi  256 pàgines  17,50 €

La por als canvis en les parelles Debut amb novel·la juvenil de misteri
Si t’agraden les novel·les on hi ha crims i 
misteris, recorda el nom d’Aina Huix. Amb 
només 16 anys, l’autora ha sabut forjar una 
trama que arrenca el primer dia d’institut  
i un assassinat marca un abans i un després. 
Huix ha sigut capaç de recollir la complexitat  
de l’adolescència sense caure en els clixés  
més recurrents en una història ben negra.

Entre nosaltres
Aina Huix
Llibres del Delicte  223 pàgines  14,90 €

Si vols conèixer els mecanismes de la 
corrupció el que explica Jorge Trias Sagnier 
t’interessarà. L’exdiputat del PP va desvelar 
l’existència de la comptabilitat B del PP en  
un article, i va fer esclatar el cas Gürtel. Però 
aquí Trias, després d’haver tractat Bárcenas  
i la cúpula del partit, ho explica tot des  
de la seva experiència en primera persona.

El baile de la corrupción
Jorge Trias Sagnier
Ediciones B  288 pàgines  18,90 €

La corrupció del 
PP vista des de dinsSi el tema de la maternitat t’agafa de prop 

i vols eixamplar les idees prefixades que tenim 
sobre una qüestió molt teoritzada pels homes 
i poc per les dones, la història et commourà. 
Partint del fet que una mare ofega els seus 
nadons a la banyera, l’autora ha construït 
una barreja de thriller i crònica per  
investigar i fer trontollar tabús.

Les mares no
Katixa Agirre
Amsterdam  192 pàgines  9,99 €

Viatge al fons de 
la nit de la maternitat

Si la figura de Donald Trump no deixa de 
sorprendre’t, aquest llibre escrit per la seva 
neboda relata amb tota mena de detalls com 
van ser la infància i la joventut de “l’home 
més perillós del món”. Traumes, relacions 
destructives, abusos, la malaltia de l’àvia i la 
por a la debilitat formen part del còctel que va 
forjar la personalitat de Trump.

Siempre demasiado y nunca suficiente
Mary. L. Trump
Indicios  224 pàgines  8,99 €

Retrat revelador sobre Trump

Si ets de mena curiosa, el que ha fet Albert 
Forns després de trobar 13 llibretes escrites 
per un desconegut al Mercat de Sant Antoni 
t’encantarà. Amb mestratge literari i tendresa, 
Forns s’apropa a la vida de l’Hilari i s’atreveix  
a reconstruir una vida que aparentment no  
té res d’extraordinària, però que filada per 
l’autor resulta fascinant.

Abans de les cinc som a casa
Albert Forns
Edicions 62  304 pàgines  20,50 €

Totes les vides poden 
ser extraordinàries
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Jorge Pardo, un dels impulsors del jazz flamenc, actuarà a Terrassa.

Judith Vives

La pandèmia va obligar a ajornar la 39a 
edició del Festival de Jazz de Terrassa, que 
se celebrarà durant aquest mes d’octubre. 
Fins a finals de mes tindran lloc 35 activi-
tats, entre les quals destaquen els concerts 
d’artistes locals i la presència internacional 
de Ray Lema i Yonathan Avishai Trio. Entre 
les novetats d’aquesta edició també destaca 
la retransmissió en streaming, en obert i en 
directe, de sis dels concerts de la programa-
ció. D’aquesta manera, la cita vol conservar 
el caràcter popular, proper i divulgador da-
vant de les limitacions d’aforament impo-
sades per les autoritats sanitàries.
 Ray Lema, un dels caps de cartell pre-
vistos al març, ha confirmat l’assistència 
per a aquest octubre. Oferirà un concert en 
format sextet en què presentarà el seu dar-
rer disc, Transcendance. Yonathan Avishai 
Trio, projecte consolidat del pianista fran-
coisraelià Yonathan Avishai, també hi par-
ticiparà amb un concert en què es comple-
mentarà amb el saxo cubà Ariel Bríngues, 
de la banda de jazz fusió Irakere.
 Aquesta 39a edició de tardor del festi-
val també fa una aposta per l’escena del 
jazz ibèric amb un nom clau: Jorge Pardo, 
un dels impulsors del jazz flamenc, que 
presenta el seu nou espectacle, Trance. 
També s’estrena a Catalunya Veinte Veinte, 
un quartet que intenta reflectir les inquie-
tuds creatives nascudes en aquest any atí-
pic. Perico Sambeat és l’altre gran cap de 

Barcelona comptarà a partir d’aquest 
mes d’octubre amb un nou espai de-
dicat a la fotografia: la Fundació 
Mapfre inaugura aquest divendres el 
centre de fotografia KBr, un espai de 
1.400 metres quadrats amb dues sa-
les d’exposicions i un auditori. La 
inauguració del KBr estava prevista 
inicialment per al mes de juny passat, 
però va haver de ser ajornada per 
culpa de la pandèmia de la covid.
 L’espai, que pren el seu nom del 
símbol químic del bromur de potassi, 
que es fa servir en el revelatge de fo-
tografies, compta també amb una lli-
breria i un espai per a activitats edu-
catives. El KBr s’ubica als peus de la 
Torre Mapfre, a l’entorn del Port 
Olímpic, i se suma a l’espai que l’enti-Un mes d’octubre 

ple de jazz a Terrassa

La Fundació Mapfre inaugura 
un espai dedicat a la fotografia

cartell, que aquesta vegada toca a Terrassa 
amb una proposta en format d’octet ba-
sada en el repertori de Frank Zappa.
 En la programació s’han pogut recupe-
rar totes les actuacions previstes el mes de 
març protagonitzades per músics de l’es-
cena del jazz català. De fet, s’han reforçat 
amb dues noves incorporacions: la big 
band de jazz contemporani i groove Smack 
Big Dab, i el quintet liderat per les dues jo-
ves trombonistes Alba Pujals i Rita Payès, 
que desenvolupen el projecte Two Slides.
 En total, es podran veure 27 concerts i 
vuit activitats complementàries. Com és 
habitual, i malgrat les dificultats, el Festival 
de Jazz de Terrassa ha volgut ser fidel als 
seus principis mantenint la seva vocació pe-
dagògica i recolzant l’escena del jazz, bus-
cant la qualitat sense oblidar-se de les estre-
nes ni dels projectes de factura catalana.
 Susanna Carmona, coordinadora del 
Festival, ha destacat la importància de 
“mantenir viva la cultura” i ha fet una crida 
per tal que les administracions públiques 
“mantinguin i augmentin els pressupostos 
destinats al sector cultural”. I és que el cer-
tamen ha vist limitat el seu pressupost, que 
prové en gran part dels ingressos de taqui-
llatge, com a conseqüència de la reducció 
de l’aforament dels espais. La Nova Jazz 
Cava passarà a tenir 66 localitats assegu-
des, i el Pati exterior de la sala, 95.

DATA Fins al 31 d’octubre
LLOC Nova Jazz Cava de Terrassa
PREU En funció de l’espectacle

La tercera edició del QLIT, el festival 
de literatura queer que organitza l’As-
sociació d’Escriptors en Llengua Cata-
lana, reuneix fins a l’11 d’octubre al-
guns dels noms més destacats de l’art 
i l’activisme LGBTI. Les xerrades i al-
tres activitats es fan al Centre LGBTI 
de Barcelona amb aforament limitat i 
reserva prèvia, però també es podran 
seguir online a escriptors.cat/qlit.

DATA Fins a l’11 d’octubre
LLOC Barcelona i online
PREU Gratuït amb reserva prèvia

La Guerra Civil, la immigració o la 
quotidianitat són algunes de les te-
màtiques dels espectacles que es po-
dran veure a la setena edició del Fes-
tiCAM, el Festival Internacional de 
Teatre i Circ d’Amposta. La progra-
mació inclou des d’espectacles de 
clown, a dansa urbana, circ o impro-
visació. Els actes seran gratuïts, però 
caldrà fer reserva prèvia.

DATA Fins a l’11 d’octubre
LLOC Amposta
PREU Gratuït amb reserva prèvia

Literatura queer, 
presencial i online

Amposta, referent 
del teatre i el circ

tat ja té a la Casa Garriga Nogués, al 
carrer de la Diputació de Barcelona.
 L’espai s’inaugura amb dues grans 
mostres. A la sala principal, s’expo-
sarà l’obra de Bill Brandt, un dels fo-
tògrafs europeus més importants del 
segle XX, considerat un dels pares de 
la fotografia moderna. A la segona 
sala es presenta, per primera vegada, 
la col·lecció Mapfre de fotografies de 
Paul Strand, la més extensa de l’ar-
tista fora dels Estats Units. Amb més 
d’un centenar de fotografies, perme-
trà conèixer l’obra d’aquest referent 
de la fotografia del segle passat.

DATA A partir del 9 d’octubre
LLOC Barcelona
PREU 5 €

El nou espai KBr, de la Fundació Mapfre, dedicat a la fotografia.
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Es faran menys activitats i durarà 
menys dies, però Tarragona no es per-
drà el seu festival Tarraco Viva, dedi-
cat a la divulgació històrica de l’època 
romana. En total hi haurà 151 acti-
vats, un 65% menys que l’any passat, 
però aquestes seran gratuïtes i un terç 
dels actes es faran online. La cita du-
rarà la meitat de temps, però inclourà 
activitats habituals com ara tallers, 
lectures, jocs, visites, exposicions i la 
celebració de les jornades gastronò-
miques Tarraco a Taula.

DATA De l’11 al 18 d’octubre
LLOC Tarragona i online
PREU Gratuït

La Seu d’Urgell se suma a Lleida com 
a escenari de l’Interfado, el Festival 
Internacional de Fado de Catalunya, 
que organitzen la Fundació Orfeó 
Lleidatà i l’Ajuntament de Lleida. Ar-
tistes de França, Galícia, Portugal i 
Catalunya participaran en la novena 
edició d’aquesta cita, que presenta 
formacions musicals amb una conso-
lidada trajectòria dins d’aquest gè-
nere musical procedent del país lu-
sità. També inclou una exposició i 
propostes gastronòmiques.

DATA Fins al 31 d’octubre
LLOC Lleida i la Seu d’Urgell
PREU De 12 € a 15 € (concerts)

Versió reduïda  
del Tarraco Viva

La Seu d’Urgell se 
suma a l’InterFado

La Fundació Catalunya La Pedrera ha 
prorrogat l’exposició William Klein: 
Manifest fins a l’1 de novembre. La 
mostra, que es va inaugurar el 6 de març, 
es va veure afectada per la pandèmia i el 
confinament, i per això la Fundació ha 
decidit mantenir-la uns dies més. Fa un 
recorregut per la trajectòria del fotògraf 
nord-americà, que viu a París i que està 

LA PEDRERA PRORROGA KLEIN
considerat un dels últims referents vius 
de la fotografia contemporània. S’hi 
poden veure més de 200 fotografies i 
altres peces, des d’obres dels seus inicis, 
als anys cinquanta, a les abstraccions 
fotogràfiques i els contactes pintats, 
passant pels llibres de fotografia de 
referència de grans ciutats i el cinema  
i la imatge de moda. Entrades a 6 euros.
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Barcelona acull aquesta tardor una nova 
edició del Barcelona Poesia, el certamen 
poètic que s’havia de fer a la primavera. 
Més de 150 participants, entre grans noms 
de la poesia i autors emergents, es troba-
ran en la trentena d’activitats del pro-
grama del festival que comença aquest di-
marts 13 d’octubre i que s’allargarà fins al 
dia 18. Enric Casasses, Tarta Relena, Jorge 
Riechmann, Col·lectiu Tinta Negra, 
Teresa Pasqual, Laura Sam, 
Víctor Sunyol, Laia Carbo-
nell, Mariola Membrives 
i Seward són alguns 
d e l s  p a r t i c i p a n t s 
d’aquesta edició, que 
inclourà activitats en 
formats diversos, com 
ara recitals, concerts, 
espectacles de dansa, 
vídeo i il·lustració o tau-
les rodones.
 El Barcelona Poesia retrà 
homenatge a grans figures del 
gènere, com ara Josep Carner, 

Els grans noms de la poesia  
es troben a Barcelona

Maria Antònia Salvà, Joan Perucho, Jacint 
Verdaguer, Federico García Lorca, Felícia 
Fuster, Vicent Andrés Estellés o Pepe Sa-
les. Els actes tindran lloc sobretot en es-
pais oberts i en què es pugui controlar 
l’aforament, com el jardí interior de la 
Casa de la Misericòrdia, el verger del Mu-
seu Frederic Marès i el Centre de Cultura 
Contemporània de Barcelona.

 Dins el Barcelona Poesia, el dime-
cres 14 d’octubre tindrà lloc al 

Saló de Cent el lliurament 
del Premi de Poesia Jocs 

Florals de Barcelona a 
Txema Martínez. En-
guany, a més, la cita 
coincideix amb la Bi-
ennal de Pensament, 
amb la qual compar-
tirà els actes d’inaugu-
ració i de clausura.

DATA Del 13 al 18/10
LLOC Barcelona

PREU Gratuït amb reserva
El 29è Festival de Blues de Cerda-
nyola s’adapta en aquesta edició a la 
situació derivada de la pandèmia i se 
celebrarà en quatre espais tancats 
però ubicats a l’aire lliure, per garan-
tir la seguretat dels artistes i del pú-
blic. S’han triat quatre indrets emble-
màtics de la ciutat –Ca n’Ortadó, Can 
Serraperera, Can Cordelles i la Bibli-
oteca Central–, de manera que també 
es recuperen per a la cultura.
 Hi destaquen els concerts de J. P. 
Bimeno & The Black Belts, Alice & 

The Wonders, Sun Street Blues, Alber 
Solo and The Firebirdblues, Angue 
Hot Jazz o la Cerdanyola Blues Band. 
També hi actuarà la reputada banda 
barcelonina A Contra Blues, Jodie 
Cash o Dani Nel·lo y Los Saxofonistas 
Salvajes. Durant el festival també es 
faran activitats paral·leles, com ara 
exposicions de fotografia i art.

DATA Fins a l’11 d’octubre
LLOC Cerdanyola del Vallès
PREU En funció de l’espectacle

Quatre espais a l’aire lliure  
per al Blues de Cerdanyola

Judit Neddermann.
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Xavi Sarrià, Ciudad Jara, Marala, Ju-
dit Neddermann, Raquel Lúa, Vol’e 
temps, Amparanoia o Leo Bassi són 
alguns dels artistes que participaran 
enguany en l’Esperanzah!, el festival 
de música internacional i economia 
solidària de Catalunya, que tindrà 
lloc en diferents equipaments del Prat 
de Llobregat. Per primer cop la cita 
està organitzada per una cooperativa 
de socis del barri de Sant Cosme.

DATA Del 12 al 18 d’octubre
LLOC El Prat de Llobregat i online
PREU De 3 € a 12 €

Música i economia solidària 
a l’Esperanzah! del Prat



La Unió de Federacions 
Esportives de Catalunya 
(UFEC) impulsa el 
programa Insersport  
per quart any consecutiu

Roger Castillo 
BARCELONA

A quest mes d’octubre el 
Port Fòrum de Barcelona 
és l’escenari d’un curs 
d’activitats subaquàti
ques que transcendeix la 
mateixa virtut formativa. 
Amb vessant teòric i pràc

tic, els participants que el completin s’endu
ran dos títols diferents en un sol mes: el de 
monitor de terra de busseig i el d’àrbitre de 
natació amb aletes. El més rellevant, però, 
és l’oportunitat laboral que s’obre per als 
nou joves inscrits, tots ells en situació de 
vulnerabilitat i en risc d’exclusió social. El 
curs l’organitza la Unió de Federacions Es
portives de Catalunya (UFEC) amb el su
port de la Federació Catalana d’Activitats 
Subaquàtiques i el Club de Busseig Saita Di
ving Barcelona. Més enllà de la part forma
tiva, també inclou la participació en neteges 
del fons marí, l’adquisició de competències 
transversals útils en altres àmbits i un acom
panyament psicològic constant per revertir 
les experiències negatives prèvies que ha
gin tingut en el medi aquàtic, atès que al
guns d’ells són joves menors migrats.
 Aquesta aposta per convertir la forma
ció esportiva en una eina per lluitar contra 
la situació de vulnerabilitat dels joves no és 
un bolet, sinó que forma part d’un ampli 
programa liderat per l’Àrea d’Acció Social 
de la UFEC a través del programa Inser
sport. Aquest programa va néixer el 2017 

a través d’una prova pilot adreçada a 85 jo
ves que van participar en cursos formatius 
vinculats a deu federacions esportives di
ferents. Feia poc que la Federació Catalana 
de Vela havia impulsat una iniciativa d’èxit 
en aquesta línia, i la UFEC va optar per 
crear un programa més ambiciós que posa 
al centre de tot plegat la capacitat de l’es
port de transformar la realitat. La prova pi
lot va ser un èxit, i el 2018 el programa va 
créixer fins als 200 joves i 14 federacions 
esportives implicades.
 El 2019 la xifra es va enfilar fins als 280 
participants, en un nou pas endavant, tal 
com explica la responsable del projecte, 
Tere Osorio: “Vam aconseguir més capta
ció de fons per tirarlo endavant. S’hi van 
implicar noves empreses i vam poder am

pliar l’oferta formativa. Vam signar conve
nis amb ajuntaments com els de Sant Adrià 
de Besòs, Premià de Dalt o Sabadell. Vam 
fer futbol sala a Lleida, voleibol a Vic, bàs
quet a Manresa... És molt important, per
què vam aconseguir sortir de Barcelona i 
podem donar resposta a joves en risc d’ex
clusió, que n’hi ha a tot arreu”.
 La progressió creixent del programa In
sersport ha rebut una bona patacada amb 
l’arribada de la pandèmia i el confinament. 
Tots els cursos previstos es van haver d’ajor
nar i els recursos econòmics han anat a la 
baixa: “Moltes organitzacions han preferit 
destinar les seves partides d’acció social a la 
investigació contra la pandèmia o projectes 
similars. Hem hagut de ser pacients, i 
aquesta tardor per ara tirarem endavant 
dos cursos, el que ja està en marxa i un altre 
de vinculat al voleibol que començarà a fi
nal d’octubre i que serà semipresencial”.

Els resultats avalen l’aposta feta
La UFEC té un conveni amb diverses enti
tats del tercer sector i administracions pú
bliques per poder oferir els cursos als seus 
joves, en una aposta per establir sinergies 
entre elles, les federacions i els clubs espor
tius sensibilitzats amb la situació dels joves. 
Al curs d’activitats subaquàtiques, per 
exemple, hi ha joves procedents de la Direc
ció General d’Atenció a la Infància i Adoles
cència, de Medi Obert de Justícia Juvenil, 
de Dar Chabab, de la Fundació Salut Men
tal i de Barcelona Actua: “L’any passat va 
ser una cursa que va tenir una acollida bru
tal per part dels joves i hem volgut repetir 
l’experiència. Són joves amb molts proble
mes, que viuen en entorns conflictius i fa

Formació 
esportiva 
contra l’exclusió 
social dels joves

El programa Insersport 
ha rebut una bona 
patacada, amb menys 
diners i ajornaments

La formació esportiva 
dels joves forma part 
d’un pla liderat per l’Àrea 
d’Acció Social de la UFEC

mílies disfuncionals. A l’aigua hi troben un 
espai que es poden fer seu, on poden des
connectar, aprendre i veure com s’obren 
noves portes”, explica Osorio.
 El més rellevant del programa, però, 
són els resultats que està tenint en els pri
mers anys de vida. Segons la UFEC, més del 
50% dels joves aconsegueixen inserirse al 
mercat laboral arbitrant, fent de monitors 
o d’entrenadors, i també n’hi ha molts que 
opten per reprendre els estudis. Osorio 
destaca l’impacte que té el programa per 
als participants: “Els joves arriben sense 
graduat escolar o des d’un abandonament 
prematur dels estudis, amb precarietat la
boral... Venen d’entorns desfavorables, i 
per nosaltres l’objectiu del curs és que pu
guin tenir una primera feina o una feina 
pont per ampliar currículum i aspirar a al
tres ofertes laborals. Una part dels joves 
surten dels cursos amb una espurna de mo
tivació que és el detonant que els porta a 
tornar a interessarse pels estudis. Aquesta 
és l’altra cara de l’èxit del projecte”.

Un grup de joves participants en el curs d’activitats subaquàtiques del programa Insersport de la UFEC.
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MOTS ENCREUATS

SUDOKU SOLUCIONS

EL LABERINT

LES 7 DIFERÈNCIES

MOTS ENCREUATS
Horitzontals: 1. Encep. Pirulí. 2. Me. 
Filanera. 3. Bru. Lletgesa. 4. Roncaire.  
Ics. 5. Aliats. Rodis. 6. V. Tresavi. Ui.  
7. Inapropiat. R. 8. Rata. Lauraci. 
Verticals: 1. Embravir. 2. Nerol. Na. 3. C. 
Unitat. 4. Ef. Carpa. 5. Pilater. 6. Llissol.  
7. Paer. Apa. 8. Interviu. 9. Reg. Oiar.  
10. Ureid. Ta. 11. Lasciu. C. 12. Í. Assiri.

Fàcil

Difícil

Fàcil Difícil

Horitzontals
1. Peça de fusta en la qual s’aferma el canó d’una 
arma de foc. Caramel amb un bastonet que serveix 
per a aguantar-lo. 2. Forma que adopta el pronom 
em. Paquets d’estam, de lliura i mitja de pes, 
preparats pels paraires. 3. Dit de l’individu de cabell 
bru i pell rica en pigment, especialment si pertany 
al grup leucoderm. Cosa lletja, especialment acció 
dolenta. 4. Roncador. Nom de la lletra x. 5. Unit per 
una aliança. De Rodes, illa de Grècia. 6. Avi o àvia 
de l’avi o de l’àvia. Unitat Internacional. 7. Poc 
proporcionat al fi que és destinat. 8. Gènere de 
rosegadors de mida mitjana. Planta de la família  
de les lauràcies.

Verticals
1. Fer tornar agressiu, enfurir, sobretot un animal.  
2. Es un monoterpè alcohol que es troba en altres olis 
essencials de plantes. Símbol del sodi. 3. Qualitat 
d’allò que és únic, unicitat. 4. Al revés, adhesió 
personal a Déu, a una religió, a una realitat o un ideal. 
Peix d’aigua dolça. 5. En la fabricació del paper, 
persona que preparava la pasta. 6. Rajada estrellada. 
7. Regidor. Indica una certa reticència a fer una acció 
o un fre quan hom la fa. 8. Entrevista. 9. Regatge, 
irrigació. Produir fàstic a algú. 10. Cadascun dels 
derivats acilats de la urea. Possessiu femení que  
fa referència a la segona persona del singular.  
11. Inclinat als delits carnals. 12. Individu d’un poble 
que parla una variant oriental del neoarameu. 

Passatemps
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Creu que sobreviuran a aquest episodi? 
Espero aguantar. Abans érem tres sous i 
des que va començar la pandèmia sóc jo 
sol. El meu germà està a punt de jubilar-se, 
i el meu fill, a veure què passa. Si he pogut 
arribar fins aquí, a veure si aguanto fins a 
Nadal. He lluitat tota la vida aquí, i si he 
aguantat mitja pandèmia de la covid, serà 
molt no pugui aguantar l’altra mitja.

Com va ser el confinament per a vostès? 
Només vaig tancar els dies en què era obli-
gatori confinar-se. Al final vaig començar a 
venir per fer el canvi d’hivern a estiu, en-
cara amb la botiga tancada.

Quin és el seu paper entre els veïns del 
barri? Ens coneix tothom. El primer que 
faig és fregar l’entrada i tots ens saludem. 
Molts ens recomanen als parents. Tot i no 
ser una botiga de barri, és bastant de barri. 
La gent del barri l’ha vista tota la vida, co-
neixen el meu pare i el meu avi.

Joana Costa

Com era el client tipus quan van agafar la 
botiga? Eren senyors que venien i s’explica-
ven coses, feien tertúlia i duien barret. Però 
en aquella època també el treballador por-
tava gorra, el que ara es coneix com a boina.

Tothom portava barret, aleshores? Tot-
hom duia el cap cobert. Hi havia unes 40 
barreteries a Barcelona, i fins i tot un gremi 
de barreters. Abans, a l’estiu quasi no es ve-
nia res; després va venir el turisme i es ve-
nia a l’estiu. Ara també ve gent a qui no li 
pot tocar el sol, o calbs.

Quin paper estètic té el barret, després 
d’un segle? Abans el senyor anava amb 
barret i l’obrer amb gorra. Ara ens hem po-
sat bastant al dia i hi ha molts tipus de bar-
ret, que donen un punt diferent a qui el du.

Encara és un signe de classe social? No. 
Avui en dia pots anar amb sabates de colo-
raines o vambes i barret, o anar amb ber-
mudes i barret. Abans anaves a un restau-
rant i et preguntaven si et guardaven el 
barret i l’abric; ara no ho fan enlloc. El pro-
blema el tens tu, per on deixar-lo.

Vostè en porta, de barret? En sóc un ma-
niàtic. Tinc barrets de color lila, vermell, ta-
ronja, groc, de tots colors, i fins no fa gaire 
no tenia cap barret negre, el que té tothom.

Com ha incidit la pandèmia en la seva bo-
tiga? Molts són clients habituals, i ara n’ar-
riben que no saben on anar a buscar les co-
ses perquè altres botigues han tancat.

I en el terreny de les vendes, és sosteni-
ble? La venda ha baixat moltíssim. I no no-
més pels turistes, sinó que les butxaques de 
la gent tampoc són les mateixes.

Diu la llegenda que el seu avi, José 
Obach Cirera, tenia el cap molt gros
i no trobava barrets de la seva mida.  
Va descobrir una botiga de barrets 
femenins que stava a punt de plegar, i 
se la va quedar l’any 1924. Amb 57 
anys, Toni Obach és un fan de les 
camises, les sabates i els barrets. 
Sempre que viatja, torna amb algun 
record d’aquesta mena, i confessa que 
no pot parar de fixar-s’hi quan va pels 
carrers d’altres ciutats, però també a 
les desfilades de moda. Obach té una 
clientela fixa, on també hi ha modistes 
i, abans de la pandèmia, també atenia 
els turistes que visitaven aquest 
establiment gairebé centenari.

TRES GENERACIONS

És el responsable de la Sombrereria Obach, al Barri Gòtic  
de Barcelona, una botiga que es manté intacta tal com la  
va agafar en seu avi, el 1924, i té el centenari a la vora

B
RU

 A
G

U
IL

Ó

Toni Obach 
“He lluitat tota la vida, 
serà molt que no pugui 
aguantar la pandèmia”


